
معاون وزیر صمت مطرح کرد

وم اصلاح رفع تعهد ارزی از ۳ کشور همسایه لز

سمیه رســولی  معاون وزیر صمت با بیان اینکه 
ایران اکســپو وعده صادق ۲ بود، گفت: رفع تعهد 
ارزی در گروه کالایی خاص به ویژه گروه کالاهای 
نهایی از کشــورهایی مثــل عراق، پاکســتان و 

افغانستان برداشته شود.
 محمدمهــدی بــرادران معاون صنایــع عمومی 
وزیر صمت در آئین پایانی ششــمین نمایشــگاه 
توانمندی هــای صادراتــی ایران )ایران اکســپو 
۲۰۲۴( اظهار کرد: در این دور از نمایشــگاه بیش 
از ۳۵ مقام عالی رتبه خارجی حضور بهم رساندند؛ 
همچنین میزبان ۲۲۰۰ بــازرگان خارجی از ۸۸ 

کشور بودیم.
وی افزود: پیام ایــن نمایشــگاه، توانمندی های 
صادراتــی ایران بــود. توانمندی هایــی که باعث 
شد در شــرایطی که دوست و دشــمن احساس 
می کردند مــا نمی توانیم این ظرفیــت را بالفعل 
کنیم، اما ما این ظرفیت را عملیاتــی کردیم و در 
کنار امنیــت و اقتدار کشــور، فرصت های تجاری 
کشــور را به نمایش گذاشــتیم و به تعبیر یکی از 

غرفه داران »این وعده صادق ۲ بود که انجام شد.«
برادران ادامه داد: من نمایشگاه های زیادی افتتاح 
کردم اما این نمایشــگاه تنها رویدادی بود که هم 
غرفه داران راضــی بودند و هم جلســات B۲B و 
مذاکــرات زیاد و فشــرده ای انجام شــد؛ تاجران 
زیادی از شــهرهایی همچون اصفهان و شــیراز 

بازدید کردند.

تدوین برنامه رشد تولید همراه با رشد 
صادرات در وزارت صمت

معاون وزیر صمت با اشــاره به اینکه لازمه جهش 
تولید، جهش صادرات اســت، افــزود: در ابتدای 

ســال به ازای گروه های کالایی برنامه رشد تولید 
به همراه رشــد صادرات تنظیم کردیــم. امروز به 
ظرفیتی رســیده ایم کــه نیاز بیشــتری به تولید 
محصول برای کشــور نداریم بلکه اگر می خواهیم 
جهش تولید داشــته باشیم باید نســبت به خلق 
محصول برای بــرای بازارهای جدیــد که عمدتاً 
بازارهــای صادراتی هســتند، اقــدام کنیم. این 

گروه های کالایی مشخص شده است.
وی افزود: بهره وری بالاتــر واحدهای موجود در 
حوزه صنایع، اســتفاده از ظرفیــت تولید بدون 
کارخانه، نشــان ســپاری تجــاری و… از جمله 
ظرفیت هایی اســت که می تواند به منجر به ارائه 

محصولات بهتر باشد.

حواشی عکس برادران در رسانه های معاند
برادران با بیــان اینکه محصولات ارائه شــده در 
این نمایشــگاه محصولات صادراتی ایران است و 
شرکت های حاضر نیز شــرکت های برتر صادراتی 
هســتند، گفت: اگر می بینیم رســانه ای که محل 
تأمین منابع آن دشمنان ما هســتند و عناد خود 
را با کشــور ما نشــان داده با درج عکسی یا نقدی 
طعنه ای به یک محصول صادراتی ما می زند یعنی 
ما راه را درســت پیموده ایم؛ بنده دیــروز از غرفه 
لوازم خانگی بازدید کردم که این رســانه عکسی 
منتشــر کرد که در قالب آن عکس فلان محصول 
آشپزخانه به نمایش گذاشته شده بود که از منظر 
این رسانه ارزش صادراتی نداشت! این مساله نشان 
می دهد ما در مسیر درستی حرکت می کنیم. اگر 
این محصول به ایران قاچاق می شد ایرادی نداشت 
اما حالا که خودمان این محصول را صادر می کنیم 
مورد انتقاد قرار می گیریم. در واقع این مساله نشان 

می دهد که از خام فروشــی در حال فاصله گرفتن 
هســتیم و در حال صادرات کالاهای قاچاق پذیر 

هستیم.

باید چالش های حوزه حمل و نقل رفع شود
وی در ادامه به اشاره به مشــکلات حوزه صادرات 
افزود: اگر مســائل مربوط به حمــل و نقل داخلی 
و خارجی حل نشــود به توفیق نخواهیم رســید و 
باید حتماً مشــکلات در این بخش حل شود؛ یکی 
از موضوعات مورد تاکید غرفــه داران این بود که 
دبیرخانه ایران اکسپو تعطیل نشود و مشکلات را 

به صورت مستمر دنبال کند.
برادران ادامه داد: مساله بعدی بحث تبادلات مالی 
اســت؛ امروز نزدیک به ۵۰ میلیارد دلار صادرات 
غیرنفتی داریم پــس در ادامــه می توانیم به آمار 
بیشتری دســت یابیم. در برخی از مذاکراتی که با 
هیأت های مقابل داشتیم و آمار را ارائه می کردیم 
طرف خارجی اعلام می کرد که آمارشان چند برابر 
است که نشان می دهد صادرات ایران در گمرکات 
آنها ثبت شــده اما در گمرکات ما ثبت نشــده که 
نشــان می دهد کالا از مرزهای دیگر صادر شــده، 

بنابراین آمار صادراتی ما از منظر آنها بالاتر بود.

لزوم حذف رفع تعهد ارزی از پاکستان، 
افغانستان و عراق

وی با بیان اینکه مبــادلات تجاری را می توان حل 
کرد و اســتفاده از رمزارزها را می تــوان جدی تر 
در دســتور کار قرار داد، گفت: رفــع تعهد ارزی از 
کشورهای همسایه خواســته مجموعه بازرگانان 
ماست که باید در گروه کالایی خاص به ویژه گروه 
کالاهای نهایی از کشورهایی مثل عراق، پاکستان 
و افغانستان برداشته شــود و ما باید پول خود را به 
رسمیت بشناسیم؛ اینکه کسی از ما با ریال خرید 
کند و ما بگوییم با دلار رفع تعهد ارزی کند، توهین 
به پول ملی ماســت. باید در گــروه کالایی خاص 
بازرگانان با اعمال شــفافیت از کارخانجات خرید 

کنند.
معاون وزیر صمت تصریح کرد: در حوزه استاندارد 
هم هنوز چالش هایی داریم. ما ســختگیرانه عمل 
می کنیم که بعضاً مانع صادرات می شــود بنابراین 
باید این چالش هم رفع شــود چراکه اســتاندارد 
برخــی کشــورهای هــدف پایین تر از ســطح 

استانداردهای ماست.
وی گفت: باید مناطق آزاد به ســکوهای صادراتی 
تبدیل شوند اما هنوز در مدار حوزه قاچاق و واردات 
می چرخند باید تلاش کنیــم رویکرد این مناطق، 
صادرات محور شود. همچنین کمک های شرکت 
کشــتیرانی و بنادر به مجموعه ما کمک کند تا به 

اهداف خود در حوزه صادرات برسیم.

سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت:

ادعای دلار ۱۰۰ هزار تومانی محقق نشد
رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار هزاران نفر از معلمان و فرهنگیان سراسر کشور مطرح کردند

ورش تراز انقلاب ورش تراز انقلابتبیین سرفصل های آموزش و پر تبیین سرفصل های آموزش و پر
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کشاورزی

 وزیر جهاد کشــاورزی گفت: بسترسازی تولید 
را برای تنظیم بازار دنبــال می کنیم تا بتوانیم از 
طریق یکنواختی تولید، نوســانات بازار را از نظر 

کمّی و قیمتی به حداقل برسانیم.
 محمد علی نیکبخت وزیر جهاد کشــاورزی  در 
حاشیه نشست هیات دولت در جمع خبرنگاران 
اظهار داشــت: برای تنظیم بازار بســتر سازی 
تولیــد را دنبال مــی کنیم تا بتوانیــم از طریق 
یکنواختی تولید، نوســانات بازار را از نظر کمی 

و قیمتی به حداقل برسانیم.
وزیر کشــاورزی تصریح کرد: عید نوروز امسال 
همزمــان با ماه مبــارک رمضان فشــار زیادی 
برای تامین کالا وجود داشت که با برنامه ریزی 
صورت گرفته و تامین کالای مورد نیاز نسبت به 
سنوات گذشــته کمتر دچار نوسان قیمت کالا 

بودیم و تثبیت در بازار اتفاق افتاد.
نیکبخت با بیان اینکه برخــی کارهای بر زمین 
مانده مانند تامین مواد اولیه و مشــکل کمبود 
شکر را حل کردیم، گفت: متقاضیان می توانند 
با مراجعه به ســامانه مربوطه نیازشان به شکر را 

تامین کنند.

وی با اشــاره به عملکرد بانک مرکزی در حوزه 
تخصیص ارز کالاهای اساسی در سال گذشته، 
گفت: ســال ۱۴۰۲ بهترین ســال برای تامین 
ارز کالاهای اساســی بود و ۱۳ میلیارد دلار ارز 
ترجیحی بــه نهاده های دامــی و خوراکی های 

بخش کشاورزی تخصیص یافت.
نیکبخت با اشــاره بــه اینکه تا امروز توســط 
کارخانه های تولید روغــن و بازرگانان ۷۰ هزار 
تن دانه های روغنی از کشاورزان خریداری شده 
است، یادآورشــد: در هیچ میوه فروشی کمبود 
کالا مشــاهده نمی شــود، کالاها تامین شده و 

گرانی برخی کالاها ناشی از کمبود کالا نیست.
وی بیان داشــت: وقتی حداکثر ســازی  تولید 
اتفاق می افتد قطعا بر اســاس قانــون عرضه و 

تقاضا،  قیمت به تعادل می رسد.
وزیر جهاد کشــاورزی با بیان اینکه تک به تک 
محصولات را رصد می کنیم، گفت: برنامه تولید 
و تنظیم را بررســی می کنیم و  بر اساس پیش 
بینی های که  صورت می گیــرد اگر مازاد بر نیاز 
داشــته باشــیم ما بدون هیچ گونه محدودیتی 
صادرات محصولات کشاورزی را در دستور کار 

خود قرار مــی دهیم.نیکبخــت در مورد خرید 
تضمینی محصولات کشــاورزی گفــت: تمام 
تلاش ما این است که محصولات کشاورزی را به 
سمت صنعت، بازرگانی و تجارت گره بزنیم این 
موضوع در سال ۱۴۰۲ در دستور این وزارتخانه 

بود و امسال هم با جدیت دنبال می شود.
وی با اشــاره به اینکه با توجه بــه تجربه ای که 
در ســال ۱۴۰۲ به دســت آوردیم در سنوات 
آینده با حداقل خطا این پروژه را اجرا می کنیم، 
اضافه کرد: صنایع غذایی هم به عنوان بخشــی 
از زنجیره تولید که مســئولیت فــرآوری خام 
محصولات کشاورزی را برعهده دارد مورد توجه 

ما است و باید در خدمت تولید کننده باشد.
نیکبخت افــزود: در مورد برخــی از محصولات 
کشاورزی از جمله برنج، چای و دانه های روغنی 
سیاست ما بر این اســت که تا می توانیم دولت 
به عنــوان خرید تضمینــی ورود پیــدا نکند تا 
بازرگانانی که کار واردات این محصولات را انجام 
می دهند و  یا کارخانجاتی که محصولات در این 
حوزه تولید می کنند، محصولات کشــاورزان را 

خریداری و فرآوری کنند.

وغنی  نیکبخت خبر داد؛ خرید ۷۰ هزار تن دانه ر

شركت توزيع نيروي برق استان كردستان

آگهي مناقصات عمومي يک مرحله اي آگهي مناقصات عمومي يک مرحله اي 
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مناقصه گزار: شركت توزيع نيروي برق استان كردستان
نوع تضمين : صرفاً به صورت ضمانتنامه بانكي يا واريز وجه نقد به حساب شماره 0107500667006 يا شبای IR22017000000107500667006 نزد بانك  ملي  شعبه  مركزي  سنندج بنام 

شركت توزيع برق استان كردستان  
محل دریافت اسناد : شرايط مناقصه عمومي و مدارك مرتبط در آدرس www.setadiran.ir    قابل دانلود ميباشد.

محل تحویل پاکات الف : دفتر حراست و امور محرمانه شركت توزيع نيروي برق استان كردستان واقع در سنندج، بلوار جانبازان، سايت اداري
هزينه درج دو نوبت آگهي بعهده برندگان مناقصه ميباشد.

ساير اطلاعات و جزئيات مربوطه، در اسناد مناقصه مندرج است.
براي كسب اطلاعات بيشتر به سايت توانير  www.tavanir.org.ir شركت توزيع برق )www.kurdelectric.ir( يا سايت پايگاه ملي مناقصات )iets.mporg.ir( مراجعه و يا با شماره تلفن 

هاي 9-33283601– 087 داخلي  2036 تماس حاصل فرماييد.
تاریخ چاپ نوبت اول 1403/02/12  )سراسري(
تاریخ چاپ نوبت دوم 1403/02/13 )سراسري(

 نوبت دوم
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طرحی برای رسانه های فردای ایران
سعید ارکان زاده یزدی رســانه ها و روزنامه نــگاران در دوره ای تاریک به سر 
می برند. مطبوعات کم رونق تر از همیشه شــده اند، اینترنت کُندی و انسداد و 
خلل بی ســابقه ای را تجربه می کند، راه روزنامه نگاری در عرصه های متعددی 
بسته است، بســیاری از روزنامه نگاران به مشــاغلی دیگر بپوسته اند، اقتصاد 
رسانه های آنلاین زمین گیر شــده و رادیو و تلویزیون هم به انحصار خود ادامه 

می دهد.
سطح نازل آزادی رســانه و ضعف فاحش اقتصاد رسانه بارقه های امید رسیدن 
به گشایشی در نظام رسانه ای را کمرنگ تر از همیشه کرده است. اوضاع وخیم 

اقتصادی و بن بست سیاسی هم بر نظام رسانه ای سایه انداخته است. 



امیر نصیرزاده:

عملیات وعده صادق مبدأ تاریخ جدیدی برای جهان است

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار هزاران نفر از معلمان و فرهنگیان سراسر کشور مطرح کردند

ورش تراز انقلاب تبیین سرفصل های آموزش و پر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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طرحی برای رسانه های فردای ایران
سعید ارکان زاده یزدی رســانه ها و روزنامه نگاران در دوره ای تاریک 
به سر می برند. مطبوعات کم رونق تر از همیشه شده اند، اینترنت کُندی 
و انســداد و خلل بی ســابقه ای را تجربه می کند، راه روزنامه نگاری در 
عرصه های متعددی بسته است، بســیاری از روزنامه نگاران به مشاغلی 
دیگر بپوســته اند، اقتصاد رســانه های آنلاین زمین گیر شده و رادیو و 

تلویزیون هم به انحصار خود ادامه می دهد.
سطح نازل آزادی رســانه و ضعف فاحش اقتصاد رسانه بارقه های امید 
رسیدن به گشایشــی در نظام رســانه ای را کمرنگ تر از همیشه کرده 
است. اوضاع وخیم اقتصادی و بن بست سیاســی هم بر نظام رسانه ای 

سایه انداخته است. فعلًا نشانه ای از بهبود در افق پیدا نیست.
ولی اگر مقیاس تاریخ را وســیع تر از چند دهه در نظر بگیریم، شــاید 
بتوانیم مشــاهده کنیم که جامعه ایران ایســتا نبوده و به هر طریقی با 
تکاپوهــا و جنب وجوش هایی که دارد راهش را پیدا کرده اســت.ایران 
در یک پیچ تاریخی قرار گرفته و دگرگونی های بنیادینی که چند سال 
است نشانه هایش را می بینیم آغاز شده اســت. ما برای نظام رسانه ایِ 
فرداهای روشن تر ایران نیاز به طرحی و چارچوبی استوار و رسا و دقیق 

با اتکا به تجربیات گذشته داریم. 
هنگامی که یک جامعه به وقت نوزایی می رسد، نیازمند بدیلی است که 
بایدآماده کرده باشد تا بتواند در زمان نوزایی از آن بهره بگیرد، وگرنه در 
زمانه ای که ایده های سابق برافکنده می شوند و خلأ ایده پیش می آید، 
ایده های کژ و نامطلوب و بدخواهانه می تواند به راحتی خلأ را پر کند. از 
ســوی دیگر، اگر بدیلی نداشته باشیم، دائماً وســواس گونه و منفعلانه 
تصور می کنیم سیاهی تا ابد ماندگار اســت، اما اگر از قبل به بدیل ها و 
جایگزین های احتمالی فکر کرده باشیم، به ســوی آن گام برمی داریم 

هرچند آهسته و با موانع و رنج های بسیار.
باری، سؤال اصلی اینجاست: نظام رسانه ای آینده ایران باید چطور باشد 
و بر چه پایه هایی اســتوار باشد؟ شــاید آزادی اولین مؤلفه اساسی آن 
باشد: آزادی از سانســور، آزادی از هرگونه ایدئولوژی و آزادی از هر نوع 

فشار اجتماعی.
 بخش مهمــی از روزنامه نگاری مربوط اســت به دیده بانــی قدرت و 
نظارت بر عملکرد صاحبان قدرت. طبیعی اســت که قدرتمندان در هر 
ســطح و هر نوع بخواهند جلوی این دیده بانی را بگیرند. پس رسانه ها 
باید در برابر صدمــات احتمالی از جانب قدرتمندان حفاظت شــوند و 
مصون باشــند. اولین مؤلفۀنظام رســانه ای آینده ایران می تواند ایجاد 
ســازوکاری حقوقی و قضایی و حرفه ای برای برقراری آزادی رسانه ها 

باشد.
دومین مؤلفۀ نظام رســانه ای مطلوب در ایران می تواند قطع انحصار از 
ـ که  رسانه های سنتی و نوین باشــد. در کنار رادیو و تلویزیون عمومی ـ
همان هم تماماً نمی باید منحصر به تبلیغات سیاســی حکومت باشد و 
باید آرای بخش هــای مختلف جامعه را با همه کثرتی که در آن اســت 
ـ لازم است که ده ها و صدها شــبکه تلویزیونی و رادیویی  بازتاب دهد ـ
خصوصی وجود داشته باشــند تا اقشــار و گروه های مختلف با عقاید 
گوناگون و آرمان هایی متکثر بتوانند محتــوای دلخواه را تولید و با فرم 

دلپسند خود منتشر کنند.
 به همین ترتیب، تعداد متنوعی از شــرکت ها و اوپراتورهای خصوصی 
اینترنتی بایــد بتواننــد در حلقه هــای مختلفِ زنجیره کســب وکارِ 

دسترسی به اینترنت نقش داشته باشند.
برای رســیدن به این شــرایط در رســانه های ایــران نیازمند یک 
پیش شــرط اساســی هســتیم: کمترین میزان دخالت حکومت در 
امور رسانه ها، از مالکیت و مدیریت رســانه ها تا مجوزدهی و نظارت و 
حمایت از رســانه ها. اینکه می گوییم حکومت در نظارت بر رسانه ها 
دخالت نداشته باشد، به این معنی نیست که هیچ نظارتی مطلقاً وجود 
نداشته نباشد، بلکه بدان معناســت که حکومت ناظر و عامل نظارت 
نباشــد تا این امکان برایش مهیا نباشــد که جلوی رسانه های منتقد 
و حتی مخالفش را بگیرد. نهادهای صنفــی و حرفه ای روزنامه نگاری 
مستقل می توانند بر عملکرد حرفه ای رسانه ها نظارت داشته باشند و 
دادگاه های مستقل و عاری از جانبداری وچارچوب قضایی مخصوص 
رسانه ها می توانند درباره تخلفات احتمالی قضاوت کنند. این وضعیت 
نیازمند قانون گذاری و ســازوکار حقوقی خاصی اســت که در آن از 
صدور مجوز پیش از انتشــار برای مطبوعات و وب ســایت ها خبری 
نیست و با ســهولت به شــبکه های تلویزیونی و خبرگزاری ها امکان 

تأسیس می دهد.
در طرح پیشــنهادی برای رســانه های فــردای ایــران، حکومت اگر 
می خواهد به رســانه ها کمک کند، به جای دادن یارانه های مستقیم و 
بازیگری در عرصه رسانه ها، می تواند به توسعه امور زیرساختی رسانه ها 
نظیر چاپخانه و اینترنت و اســتودیو و شــهرک های فناورانه رسانه ای 
بپردازد، تازه آن هم به صورتی غیرمســتقیم. همچنین همه رســانه ها 
با انــواع عقاید و نظرات انتقــادی نیز باید بتوانند از این زیرســاخت ها 

استفاده کنند.
در چنین شرایط و زمینه ای که تصویر شــد، رسانه ها به تدریج خواهند 
توانست قدرتمند شــوند و روزنامه نگاران تشــکل های صنفی و مدنی 
خود را شــکل دهند و کســب وکار رســانه ای رونق بگیرد. دیگر لازم 
نیســت حکومت به رســانه ها کمک مالی کند و همین که آزادی آن ها 
را با نظام های قضایی و حقوقی خاصی پاس بدارد کافی اســت. رسانه ها 
نیز نباید آزادی رســانه و بیان را از حکومت گدایی کنند، بلکه به قدرت 
اجتماعی خود آن را به دست می آورند. باقدرت گرفتن نهادهای صنفی و 
حرفه ای روزنامه نگاری، اگر حکومت نخواهد آزادی رسانه را پاس بدارد 
باز هم ناگزیر اســت که به آزادی احترام بگذارد. از سوی دیگر، در چنان 
وضعیتی رسانه ها خودشان خواهند دانســت چطور باید رقابت کنند و 
روزنامه نگاری چه اصولی دارد و در بازار رسانه ها چگونه باید مخاطبان 
را جذب کرد. بنابراین نیازی نخواهد بود که حکومت در نقش مرشــد و 
استاد و معلم رسانه ها ظاهر شود. آن نظام رســانه ای که درست شکل 
گرفته باشد و ارکانش صحیح باشد، می تواند به کمک روزنامه نگارانش 
تشخیص دهد چقدر به عامه پسندی بگراید و چه اندازه نخبه گرا باشد، 

کجا وارد شود و تا حد جلو رود.
وقتی نظام رســانه ای از وضعیت همواره اســتثنایی خارج شــد و به 
وضعیتی طبیعی دســت یافت، آن گاه تازه در چنــان فضای نرمال و 
در چنین نظام رســانه ای هنجارینی، رســانه های ما بــه آفت هایی 
برخواهند خورد که رســانه های همه کشــورهای عادی جهان با آن 
روبه رو شــده بوده اند، مســایلی از جمله ضربه خوردن از شبکه های 
اجتماعی و شرکتی شــدن رســانه ها و اثرپذیری از فناوری. برای این 
مشکلات نیز راه حل هایی هســت که می توان همچون سایر کشورها 

به کار بست.
در آینده ایــران، وقتی که خورشــید بتابــد و ســپیده رخ بنماید، ما 
نمی توانیم با نظام رسانه ای کهنه کار کنیم و نیازمند نظم رسانه ای تازه 

و بدیل هستیم.
 از حالا که در قعر چاه مشــکلات و مصائب گیر افتاده ایــم باید به فکر 
فردا باشــیم. عــلاوه بــر مؤلفه هایی که ذکر شــد، حتمــاً ضروریات 
و پیش شــرط های دیگری نیز هست که تا رســیدن به روزهای خوش 
رسانه ای باید ارائه شــوند و درباره شان بحث شــود.اینکه ما در شرایط 
فعلی از نظام رسانه ای جایگزین صحبت کنیم، حاصل خوش خیالی یا 
ساده دلی یا زیستن در رؤیاهای واهی یا امیدواری به هر قیمتی نیست. 
وقتی ما بدیل داشته باشــیم و درباره اش صحبت کنیم، از هم اکنون به 

زایاندن نظم جدید و دگرگونی کمک کرده ایم. 
رســیدن به نظام رســانه ای بدیل یکی از مراحل مهــم و مؤثر تحول 
و گذاری اســت که با همــه گرفتاری هــا و مصیبت هــای کنونی، در 

چشم انداز این کشور می توان دید.

یادداشت

خریدار  جانشین رئیس ســتاد کل نیروهای مسلح 
گفت: عملیات وعده صادق مبــدأ یک تاریخ جدید و 
باعث تغییر معادلات بین المللی و منطقه ای شــده و 
از این پــس وضعیت جهان به شــکل دیگری خواهد 

بود.
 امیر عزیز نصیرزاده جانشــین رئیس ستاد کل نیروهای 
مســلح در آئین گرامیداشت سالروز شــهادت آیت الله 
مرتضی مطهــری و روز معلم که در دانشــگاه عالی دفاع 
ملی برگزار شد، اظهار داشت: در بیانیه گام دوم وقتی در 
بحث تمدن سازی در مورد ســرمایه انسانی اشاراتی ذکر 
می شود، تربیت نیروی انســانی به عنوان یک سرمایه بر 

عهده معلمان قرار دارد.
امیر ســرتیپ نصیرزاده افــزود: امروز وقتــی وضعیت 
دانشــگاه های مرکز کفر یعنی آمریــکا را نگاه می کنیم، 
متوجه می شــویم که بیداری بزرگی رخ داده است؛ چرا 
که در ایــن دانشــگاه ها اعتراضات علیــه جنایات رژیم 
صهیونیســتی رخ می دهد؛ اما در مقابل برخی اســاتید 
کشورمان که برای هر اتفاق کوچک و بزرگ کشور اظهار 
نظر می کنند در قبال چنین اتفاقاتی ســاکت هســتند؛ 
در صورتی که در کشــور کفر حتی خوانندگان و رقاصان 
هم بیدار شدند و علیه جنایات رژیم صهیونیستی اظهار 
نظر کردند؛ ولی برخی اســاتید کشــورمان در قبال این 

اتفاقات، بی تفاوت بودند.
جانشین رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح ادامه داد: 
برخی اســاتید وقتی عملیات »وعده صادق« انجام شد، 

عنوان کردنــد که ارتــش رژیم صهیونیســتی با حمله 
به ایران یک تیر چــراغ برق ما را هم ســالم نمی گذارد؛ 
این گونه اظهارات نشان می دهد که ما به استاد مرزشکن 
نیاز داریم؛ نه کســانی کــه مقابل انقــلاب و ارزش های 

اسلامی بایستند.
وی عنوان کرد: ما با جنگ شــناختی گسترده ای مواجه 
هســتیم؛ لذا در این جنگ، اســاتید نقش اساسی برای 
شــکل دهی اذهان دارند و بر این اســاس، دانشگاه عالی 
دفاع ملی فرصت بســیار بزرگی برای نیروهای مســلح 
اســت؛ زیرا در این دانشــگاه فرماندهان و مدیران برای 
نظامی تربیت می شــوند که به تنهایی مقابل اســتکبار 

جهانی ایستاده است.
امیر نصیــرزاده یادآور شــد: حدود دو هفتــه پیش در 
گزارشــی که خدمت فرمانده معظم کل قوا ارائه کردیم، 
معظم له از وضعیت دانشگاه عالی دفاع ملی ابراز رضایت 

کردند.
جانشین رئیس ستاد کل نیروهای مسلح در ادامه گفت: 
عملیات وعــده صادق مبــدأ یک تاریخ جدیــد و باعث 
تغییر معادلات بین المللی و منطقه ای شده و از این پس 
وضعیت جهان به شــکل دیگری خواهد بود؛ زیرا اکنون 
حاشیه امن رژیم صهیونیستی دچار مشکل شده و آن ها 

به سمت نابودی می روند.
وی اضافه کــرد: اگر وضعیت یک ســال گذشــته این 
رژیم غاصب را با وضعیت فعلی آن ها از لحاظ سیاســی، 
اقتصادی، اعتبار بین المللی، امنیتــی، نظامی و دفاعی 

و… مقایسه کنید، متوجه می شــوید که همه این موارد 
زیر سوال رفته و صهیونیست ها به خاک ذلت نشسته اند؛ 
حتی نظــم نوین جهانــی و جهانی ســازی و الگو بودن 

آمریکا هم نقش بر آب شد.
امیر نصیرزاده خاطرنشان کرد: امروز ما در مقطع بسیار 
حساسی هستیم؛ زیرا به شــکل رو در رو و چهره به چهره 
در برابر دشــمن قرار داریم؛ لذا در چنیــن وضعیتی باید 
آینده نگر باشــیم و بتوانیم مقتدرانه از این مرحله عبور 

کنیم.
جانشین رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح در پایان با 
تأکید بر اینکه دانشــگاه عالی دفاع ملی نقش بســیار 
بزرگــی در تربیــت فرماندهــان و مدیران در ســطح 
ایران دارد، گفت: ما در این دانشــگاه باید پیشرو تحقق 
مطالبات رهبری در حوزه دانشــگاه ها باشیم؛ از سوی 
دیگر اگر سازمان یا بخشی از نیروهای مسلح کشورمان 
بخواهد متحول شــود، بایــد در این دانشــگاه تعیین، 
بررســی، و پژوهش شــود که چگونه این تحول صورت 

گیرد.
سردار سرتیپ پاسدار »اسماعیل احمدی مقدم« رئیس 
دانشگاه عالی دفاع ملی هم در این مراسم، اظهار داشت: 
جایگاه علمی آیت الله مطهری بســیار بالا بود؛ به گونه ای 
که امام خمینی )ره( تمام نوشته ها و آثار شهید مطهری 

را تأیید کردند.
ســردار احمدی مقدم ادامه داد: آثار شهید مطهری برای 
مخاطبان مختلف قابل اســتفاده اســت؛ یعنی از کتاب 

داستان راستان تا کتاب های فلســفی آیت الله مطهری 
برای مخاطبان مختلف نگارش شده است.

وی بــا بیــان اینکه علم اکتســابی کــه معلمــان به ما 
می آموزند، برای این است که باطن پدیده ها را بشناسیم 
و کشــف کنیم، افزود: ما تلاش می کنیم بر علم ظاهری 
و باطنی مســلط شــویم؛ البته ما اساســاً علم غیردینی 
نداریم؛ زیرا این خداوند اســت که انســان را در شناخت 

پدیده های مختلف یاری می دهد.
رئیس دانشــگاه عالی دفاع ملی همچنین خاطرنشــان 
کرد: در ســال گذشــته ۱۲۱ رســاله در این دانشگاه به 
مرحله پایانی رســید و ۶۰۰ جلســه دفاعیه هم برگزار 

کردیم.

زهرا علیدادی     رهبر انقــلاب در دیدار 
معلمان، تقویت مراکز تربیت معلم را لازمه 
دســتیابی جامعــه معلمان به ســطح تراز 
خواندند و فرمودند: دانشــگاه فرهنگیان و 
دیگر مراکز تربیت معلــم باید کاملًا تقویت 

شوند.
 رهبر معظم انقلاب اســلامی در روز معلم 
در دیدار هزاران نفــر از معلمان و فرهنگیان 
سراسر کشــور، تکریم و تشــکر از معلم را 
وظیفه فرد فرد ملت خواندند و با اشــاره به 
اینکه آموزش وپــرورش از لحاظ اهمیت و 
تأثیرگذاری با هیچ دســتگاه دیگری قابل 
مقایســه نیســت، افزودند: هویت ســازی 
نســل نوجوان و جوان و ایجاد شوق و امید 
در او، تحول مستمر، توانمندسازی مادی و 
غیرمادی معلمان، حمایت از مراکز تربیت 
معلم، تقویت معاونت پرورشی و الگوسازی 
در جامعه معلمان، مهمترین سرفصل های 

کاری آموزش وپرورش است.

روابط با رژیم صهیونیستی و 
عادی سازی، مشکلی را حل نخواهد 

کرد
حضــرت آیــت الله خامنــه ای همچنین 
گسترش تظاهرات حمایت از ملت فلسطین 
در آمریــکا و کشــورهای دیگر را نشــانه 
استمرار اولویت مسأله غزه در افکار عمومی 
جهان خواندنــد و تأکید کردنــد: جنایات 
رژیم صهیونیســتی و همدســتی آمریکا با 
او، حقانیت مواضع نظــام و ملت ایران را در 
نفی رژیم اشغالگر و بدبینی به آمریکا اثبات 
کرد و همه بدانند هیــچ راه حلی برای حل 
مسأله فلسطین جز بازگشت این سرزمین 
به صاحبان مسلمان، یهودی و مسیحی آن 
وجود ندارد و روابط با رژیم صهیونیســتی و 

عادی سازی، مشکلی را حل نخواهد کرد.
ایشــان با تبریک روز معلم بــه جامعه عزیز 
معلمــان بــه عنــوان پرورش دهنــدگان 
فضیلت و ســازندگان آینده کشور، گفتند: 
توجه و احترام همگانی بــه معلمان، باعث 
ایجاد جاذبه بیشــتر برای این شغل شریف، 
ارتقای ســطح جامعه معلمان و در نتیجه، 
ارتقای کشور می شود و لازم است رسانه ها 
و صاحبان تریبون هــای عمومی در زمینه 
تبیین جایگاه معلــم و ضرورت تمجید از او، 

فعال شوند.
رهبر انقــلاب علت متفاوت بــودن اهمیت 
آموزش وپــرورش بــا دیگر دســتگاه ها را 
تربیت منابع انسانی برشــمردند و گفتند: 
همه دستگاه ها به کارگیرنده نیروی انسانی 
هستند اما آموزش وپرورش، پرورش دهنده 

منابع انسانی است.
حضرت آیــت الله خامنــه ای معلمان فعال 
را هویت ســازان نســل نوجــوان و جوانان 
دانســتند و گفتند: هــر حــرف و رفتار و 
موضع گیــری و حتــی اشــاره معلــم در 

شخصیت سازی نسل نو تأثیر دارد.
ایشان وجود نیروی انسانی خوب را غیرقابل 
مقایســه با منابع و ســرمایه های طبیعی 
خواندنــد و گفتنــد: پیشــرفت، امنیت، 
ســلامت، علــم و تحقق همــه ارزش های 
انســانی و اسلامی در کشــور در گرو وجود 
نیروی انســانی مناسب اســت که این کار 

عظیم برعهده آموزش وپرورش است.
حضرت آیــت  الله خامنه ای ســخنان وزیر 
آموزش وپــرورش در این دیــدار را خوب 
ارزیابی کردند و افزودند: به حمدالله برخی 

نکاتی که در سالهای گذشته بیان کرده ایم 
در مسیر اجرا قرار گرفته است.

از کم توجهی به سند تحول بنیادین
 ضرر کردیم

رهبر انقلاب در تبیین ســرفصل های مهم 
آموزش وپــرورش، اجرای ســند تحول را 
مهمترین خواندنــد و گفتنــد: از انفعال و 
کم توجهی به این سند در سالهای گذشته، 
ضرر کردیم اما بازنگریِ در حال نهایی شدن 
این سند و تدوین نقشــه راه اجرایی آن خبر 
خوبی است که ترمیم سند تحول با استفاده 
از نخبگان داخل و خارج آموزش وپرورش، 

باید مستمر ادامه یابد.
»توانمندسازی«، ســرفصل دومی بود که 
حضرت آیت الله خامنــه ای در باب وظایف 

آموزش وپرورش مطرح کردند.
ایشــان گفتند: توانمندســازی معیشتی و 
مادی معلمان همیشــه مورد تأکید بوده و 
اکنون نیز هرچه ممکن اســت باید در این 

زمینه تلاش شود.
رهبر انقــلاب افزودند: توانمندســازی اما 
محور دیگــری هــم دارد و آن قوام یافتگی 
کار »معلمی« اســت؛ یعنی معلم از نیروی 
معنوی و عشــقی که در وجود هر انسانی به 
تعلیم و تربیت وجود دارد، اســتفاده کند و 
با بهره مندی از ملزومات، نیازها و تجربیات، 
شــغل پرمرتبت معلم را قوام و اســتواری و 

استحکام دهد.
ایشــان در همین بحــث، نیــت، روحیه، 
انگیزه و درک حقیقی از »معلمی« را لازمه 
پرورش نسل نو دانستند و افزودند: معلمی 

صرفاً با کلاس و تدریس محقق نمی شود.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین تقویت 
مراکز تربیت معلم را لازمه دستیابی جامعه 
معلمان به ســطح تراز خواندنــد و افزودند: 
دانشــگاه فرهنگیان و دیگــر مراکز تربیت 

معلم باید کاملًا تقویت شوند.
سرفصل ســومی که رهبر انقلاب به تبیین 
پرداختند، اهمیت و لــزوم تقویت معاونت 
پرورشــی بود. ایشــان گفتند: در برهه ای 
عــده ای می گفتند معاونت پرورشــی لازم 
نیســت و خود معلم در کنــار تعلیم وظیفه 
پرورش را هم انجام می دهد؛ البته این حرف 
درست است اما صرف توجه معلم به مسائل 
پرورشی کافی نیســت و باید مجموعه ای، 

متولی این مسئله بسیار مهم باشد.

حضرت آیــت الله خامنــه ای، جلوگیری از 
ایجاد و شیوع آســیب های اجتماعی را جزو 
توقعات از جوانان خواندند و گفتند: مقدمه 
و شرط تحقق این مهم آن است که در خود 
مدارس آسیب های اجتماعی وجود نداشته 
باشــد که این جزو وظایف معاونت پرورشی 

است.
تبییــن صحیح مســائل بنیادی کشــور و 
نظام بــرای نوجوانــان و جوانــان، وظیفه 
دیگر معاونت پرورشی بود که رهبر انقلاب 
با اشــاره به آن گفتند: اگر میلیون ها جوان 
و نوجوان، مصالح بنیادی و مســائل اساسی 
کشور را بشناسند، از جبهه دوست و دشمن 
آگاه باشــند و در مقابل اهداف دشــمنان 
ملت واکسینه شوند، سرمایه گذاری عظیم 
رســانه ای و سیاسی دشــمنان نتیجه ای 

نخواهد داد.

جوانان و نوجوانان باید از منطق و 
عقلانیت سیاست ها و رفتار نظام 

باخبر باشند
حضــرت آیــت الله خامنــه ای افزودنــد: 
دانش آمــوزان، جوانان و نوجوانــان باید از 
منطق و عقلانیت سیاســت ها و رفتار نظام 
باخبر باشند و بدانند پشت شعارهای »مرگ 
بر آمریکا« و »مرگ بر اســرائیلِ« ملت چه 
منطقی نهفته اســت و چرا ایــران حاضر به 
ایجاد روابــط با برخی کشــورها و دولت ها 

نیست.
رهبر انقلاب در ســرفصلی دیگر با تأکید بر 
اهمیت ثبات مدیریتی در آموزش و پرورش، 
تغییرات کوتاه مــدت مدیریتی را موجب به 
ثمر نرســیدن کارهای اساســی دانستند و 
گفتند: بنــده در مدیریت های ســطح بالا 
تا متوســط تأکید بــر ثبات دارم تــا بتوان 

برنامه ها و کارهای مهم را دنبال کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره به وجود 
الگوهایی بــرای اقشــار در صنوف مختلف 
جامعه، الگوســازی و معرفــی نمونه های 
برتــر معلمان را ضــروری و شــوق آفرین 
خواندنــد و افزودنــد: آمــوزش و پرورش 
باید الگوهای موفقی همچــون معلمی که 
خوب تدریس می کند یا ســالهای طولانی 
از عمر خــود را صرف تدریس کرده اســت، 
یا رنج رفــت و آمد به مناطق دشــوار برای 
تدریس به دانش آمــوزان را به جان خریده 
است، شناســایی، و این معلمان را به عنوان 

قهرمانان تعلیم و تربیت معرفی کند.
ایشــان در بخــش دیگری از سخنانشــان 
و در بیــان انتظــارات از جامعــه معلمان، 
معلم را نه فقط آموزنده علــم بلکه پرورنده 
هویت دانش آموز خواندنــد و گفتند: معلم 
می تواند توانایی های بالقوه و استعدادهای 
دانش آموز را همچون اســتخراج طلا و نقره 
از معدن، کشف و بالفعل کند؛ بنابراین معلم 
باید در کنــار علم آموزی، انگیــزه، همت، 
اعتماد به نفس و شــوق بــه درس و کار هم 
به دانش آموز بدهد تــا ظرفیت های درونی 

او شکوفا شود.
»دادن نگاه ملی بــه دانش آمــوز« انتظار 
دیگری بود که رهبر انقلاب با اشــاره به آن 
گفتند: نگاه ملی یعنی دانش آموز بداند که 
تحصیــل و کلاس درس قطعه ای از حرکت 
عمومیِ پیشــرفت و جزئی از ماشین عظیم 
پیش برنده کشــور و نظام اســت، بنابراین 
لازم است دانش آموزان را با افتخارات ملی، 
داشــته های کشــور، پیروزی های ناشی از 
راههای درست، آشنا و همچنین از خطرها 

و دشمنی ها آگاه کنید.
ایشــان امیدآفرینی را وظیفه دیگر معلمان 
دانســتند و افزودند: امیــد تضمین کننده 
آینده کشور است و اگر کسی امید را در دل 
و جان جوان و نوجــوان برانگیزد در واقع به 
ساخت آینده کشــور کمک کرده است و به 
همین علت اســت که مکرراً بر امیدآفرینی 

اصرار می کنیم.
حضرت آیت الله خامنــه ای افزودند: افرادی 
که از سر لجاجت با نظام یا دولت یا اشخاص 
دیگر، جوانان را ناامیــد می کنند در واقع به 

آینده کشور لطمه می زنند.
»تشــویق دانش آموزان بــه فعالیت های 
اجتماعــی« و همچنیــن »مهارت آموزی 
به دانش آمــوزان«، توصیه های دیگر رهبر 

انقلاب به معلمان بود.
حضرت آیت الله خامنــه ای در بخش پایانی 
سخنانشــان به مســئله غــزه پرداختند 
و افزودنــد: بــا وجــود تلاش هــای زیاد 
صهیونیســت ها و پشــتیبانان آمریکایی و 
اروپایی آنها مســئله غزه همچنان مســئله 
اول دنیا اســت که اعتراض ها بــه جنایات 
رژیم صهیونیســتی در دانشگاه های آمریکا 
و گســترش آن بــه دانشــگاه های اروپا از 
نشانه های استمرار حساسیت افکار عمومی 

جهان به مسئله غزه است.

ایشان افزایش روزافزون فشار افکار عمومی 
بر روی رژیم اشــغالگر را ضروری خواندند و 
افزودند: رفتار وحشــیانه و بی رحمانه سگ 
هار صهیونیســتی باعث اثبــات حقانیت 
موضــع جمهوری اســلامی و ملــت ایران 
شد و کشتار ســی و چند هزار نفر که نیمی 
از آنها زنان و کودکان هســتند ذات شریر و 
خبیث رژیم صهیونیستی و حقانیت موضع 

همیشگی ایران را به همه دنیا نشان داد.
رهبر انقلاب، رفتار آمریکا و دســتگاه های 
مرتبط با آنهــا را در قبــال »اعتراض بدون 
خشونت و تخریب« دانشــجویان معترض 
به جنایات اســرائیل، دلیل دیگری بر اثبات 
موضع جمهوری اســلامی ایران در بدبینی 
به دولــت آمریــکا دانســتند و گفتند: این 
موضوع به همه نشان داد که آمریکا شریک 
جرم و همدســت صهیونیســت ها در گناه 
نابخشودنی کشتار مردم غزه است و برخی 
حرف های به ظاهر دلســوزانه آنها هم دروغ 
است؛ بنابراین موضع جمهوری اسلامی که 
نمی توان به دولت آمریکا خوش بین بود و به 

آن اعتماد کرد، اثبات شد.

فلسطین باید به صاحبان اصلی اش 
بازگردد

حضــرت آیــت الله خامنه ای تنهــا راه حل 
مســئله فلسطین را پیشــنهاد مطرح شده 
از جانب ایران یعنی بازگشــت فلسطین به 
صاحبان اصلی آن اعم از مسلمان، مسیحی 
و یهودی خواندند و تأکیــد کردند: تا وقتی 
فلسطین به صاحبان خود بازنگردد مشکل 
غرب آســیا حــل نخواهد شــد و حتی اگر 
بیست، سی ســال دیگر هم تلاش کنند که 
رژیم صهیونیستی را ســر پا نگه دارند -که 
ان شــاءالله نمی توانند- این مســئله، حل 

شدنی نخواهد بود.
رهبر انقــلاب افزودند: فلســطین باید به 
مردم آن بازگــردد و پس از تشــکیل نظام 
فلسطینی، خودشــان تصمیم بگیرند که با 

صهیونیست ها چه کنند.
ایشان با اشاره به تحرکاتی برای عادی سازی 
روابط رژیم صهیونیســتی و کشــورهای 
منطقه، گفتند: بعضی ها خیــال می کنند 
با ایــن کارها مســئله حل خواهد شــد در 
حالی که با فرض عادی شــدن روابط رژیم 
صهیونیستی با کشــورهای عربی اطراف، 
نه تنها مشکل حل نمی شــود بلکه مشکل 
متوجه دولت هایی خواهد شــد که با چشم 
بســتن بر جنایات رژیم اشغالگر با آن دست 
دوســتی داده اند و ملت ها به جان خود آن 

دولت ها خواهند افتاد.
در ابتدای این دیدار وزیر آموزش و پرورش 
در گزارشی از مراحل نهایی بازنگری در سند 
تحول خبــر داد. آقای صحرایــی، تصویب 
نقشــه راه اجرایی ســند تحول با محوریت 
معلمــان، برنامه هــای درســی و تربیتی، 
مدارس و ارزشــیابی تحصیلــی را از دیگر 

فعالیت ها اعلام کرد.
استخدام کم سابقه ۷۰ هزار معلم با اولویت 
جذب دانشــجو-معلمان، تکمیل و ساخت 
۲۹۰۰ مدرسه در سراسر کشــور، افزایش 
سهم دانش آموزان فنی وحرفه ای در مقطع 
تحصیلی متوســطه دوم، پیگیری سیاست 
»هــر دانش آموز یــک مهارت شــغلی«، 
ارتقای امور پرورشــی و مشاوره ای از جمله 
محورهای گزارش وزیر آموزش وپرورش در 

این دیدار بود.
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وزیر صمت اعلام کرد
 علاقه مندی آفریقایی ها برای توسعه تجارت 

با ایران
 وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به توســعه بازارهای صادراتی در 
دولت ســیزدهم، گفت: در جلســه ای که با حضور وزرا و مقامات ارشد 
آفریقایی برگزار کردیم احساس خوبی داشتم آفریقایی ها علاقه مند به 

ارتباطات تجاری با ایران هستند.
عباس علی آبادی در حاشیه ششمین نمایشــگاه توانمندی های ایران 
)اکسپو ۲۰۲۴( اظهار داشت: آفریقایی ها مایل اند شرکای تازه ای برای 
خود انتخاب کنند و ایران می تواند با توجه به توانمندی های صادراتی، 

جایگزین برخی از شرکای تجاری آفریقایی ها باشد.
وی افزود: آفریقایی ها در یک شــرایط تحولی قرار دارند، ایران می تواند 
با توجه به توانمندی های صادراتی، جایگزین برخی از شرکای تجاری 
آفریقایی ها شود.وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به دستاوردهای 
ششمین دوره از نمایشــگاه توانمندی صادراتی ایران در محل دایمی 
نمایشگاه بین المللی گفت: وقتی از صد کشور دنیا بیش از ۲ هزار و ۵۰۰ 
بازرگان و فعال اقتصادی در یک نمایشگاه شرکت می کنند یک شرایط 
خاص اســت.وی بیان کرد: این خیلی خوب بود باید به فال نیک گرفت. 
امسال سال توســعه تعاملات ایران با کشــورهای دیگر است امیدوارم 

بتوانیم رکوردهای تازه ای را ثبت کنیم.
علی آبادی به نقش ششــمین نمایشــگاه توانمندی هایــی صادراتی 
در تحقق شعار »جهش تولید با مشــترک مردم« از سوی رهبر معظم 
انقلاب اسلامی اشــاره کرد و گفت: این نمایشــگاه در راستای تحقق 
شعار سال است، اگر بخواهیم جهش تولید داشته باشیم باید در سمت 
بازار، توســعه ای ایجاد کنیم این امر ظرفیت های صادراتی ما را فعال تر 

می کند و ظرفیت توان تولیدی را افزایش می دهد.
 ششمین نمایشــگاه توانمندی های صادراتی جمهوری اسلامی ایران 
)IRAN EXPO ۲۰۲۴(، بــه عنــوان بزرگ ترین رویــداد صادراتی 
کشــور با پیش بینی بازدید بیــش از ۲۰۰۰ تاجر و بــازرگان خارجی 
از ۱۱۹ کشــور جهان، از روز ۸ تا ۱۲ اردیبهشــت ماه ۱۴۰۳ در مرکز 

نمایشگاه های بین المللی تهران در حال برگزاری است.
رویدادهای مهمی نظیر ایران اکســپو، جدای از معرفی توانمندی های 
صادراتی کشــورمان در حوزه های مختلف، زمینه هــای قابل توجهی 
را برای ایجاد ارتبــاط میان فعالان اقتصادی ایــران و فعالان اقتصادی 
خارجی که به توانمندی های کشورمان نیازمند هستند، ایجاد می کند 
و عملًا به مثابه یک حلقه واســطه جهت پیونــد دادن تولیدکنندگان و 
کارآفرینان ایرانی با آن دســته از کشورها، شــرکت ها و افرادی عمل 

می کند که به توانمندی های کشورمان به شدت نیاز دارند.

در دیدار روسای کل گمرکات ایران و عراق صورت گرفت
 توافقات جدید گمرکی میان ایران و عراق 

برای تسهیل تجارت
 محمد رضوانی فر معاون وزیر و رئیس کل گمرک ایران و حسن حمود 
حسانی مشــاور وزارت مالیه و رئیس کل گمرک عراق ضمن توافقات 

جدید گمرکی میان دو کشور بر تسهیل تجارت تاکید کردند.
 رضوانی فر در این دیدار از مرزهای طولانی و همجواری ۵ اســتان مهم 
هم مرز ایران با کشــور عراق یاد کرد که اهمیت تجارت ایران با عراق را 
دوچندان کرده است و توسعه روابط و هماهنگی و همکاری عمیق تر و 

همه جانبه دو کشور را ضروری تر می نماید.
وی افزود: ملاقات هــای منظم مرزی بین مدیــران گمرکات مرزی دو 

کشور می تواند به اثربخشی این همکاری کمک کند.
معاون وزیر و رئیس کل گمــرک ایران اظهار داشــت: گمرک ایران با 
هدف تسهیل و توســعه تجارت برای تبادل اطلاعات گمرکی با گمرک 

عراق آمادگی کامل دارد.

وی ضمن اشــاره به موقعیت ممتاز ایران در ترانزیــت و عبور خارجی 
حدود ۱۷ میلیون تن کالا از مســیر ایران در ســال گذشــته در زمینه 
کامیونــی و ریلی، رتبه اول ایــران در کارنه تیر در دنیا را یادآور شــد و 
در خصوص  مبادله اطلاعات در راستای توســعه کارنه تیر و همچنین 

اجرای تیر الکترونیک در طرف عراقی اعلام آمادگی کرد.
رضوانی فر در ادامه اشتراک گذاری و هماهنگی در رویه ها و سیاست ها 
و اعمال شیوه های مشــابه در مبادی مرزی مختلف و همچنین انطباق 
روزها و ســاعات کاری گمرکات دو کشــور را مفیــد و موجب تقویت 

تجارت و کاهش سردرگمی تجار و بازرگانان دو کشور دانست.
معاون وزیر اقتصاد در ادامه تســریع در اطلاع رســانی از تغییرات در 

رویه ها و مقررات گمرکی دو کشور را خواستار شد.
رضوانی فر با بیان اینکه ســنگ بنای سیاست های گمرکی برای تسهیل 
و توسعه تجارت در ســازمان جهانی گمرک نهاده می شود، اهمیت این 
سازمان را خاطرنشان کرد و همفکری  و رایزنی کشورهای مسلمان را در 
پیشبرد اهداف و منافع مشترک خواستار شد.وی همچنین از همکاری 
گمرک عراق در برگزاری مراسم اربعین حسینی قدردانی کرد و خواستار 
تشــکیل یک کارگروه مشترک بین دو کشــور جهت روان سازی بیشتر 
امور گمرکی زائران شــد.در این دیدار حمود حسانی رئیس کل گمرک 
عراق، جمهوری اسلامی ایران را از جمله مهمترین شرکای تجاری عراق 
معرفی کرد و توسعه روابط تجاری دو کشــور را از اولویت های کشورش 
برشمرد.وی با اظهار خرسندی از پیشبرد همکاری های گمرکی بین دو 
کشور، اظهار امیدواری کرد موضوعات مشترک با استمرار در همفکری 
و تبادل نظر پیگیری شــود.رئیس کل گمرک عراق وعده داد هماهنگی 
بیشــتر دولت متبوعش با دولت اقلیم کردستان عراق را به منظور اعمال 

وحدت رویه گمرکی در این دو منطقه پیگیری کند.
وی همچنین از پدیــده قاچاق ســوخت در مبادی مرزی مشــترک 
دو کشــور اظهار تاســف کرد و افزود: گمرک عراق در رفع این معضل 
با طــرف ایرانی همــکاری خواهد کرد.حمود حســانی ضمن اشــاره 
به اهمیتی که کشــورش در برگزاری باشکوه مراســم اربعین حسینی 
قائل اســت، بر تصمیم کشورش در تســهیل انجام امور گمرکی زائران 
و تجهیزات و مواکب تاکید کرد.بر اســاس این گــزارش مذاکره برای 
امضــای موافقت نامه همکاری و کمک متقابــل اداری در امور گمرکی 
بین دولت های دو کشــور به منظور تســهیل در تبــادل الکترونیکی 
اطلاعات گمرکــی و ارائه تســهیلات در انجام رویه هــای گمرکی در 
مرزهای مشترک دو کشــور، توافق بر امضای توافق نامه تسهیل ورود 
موقت وسایل نقلیه موتوری بین جمهوری اسلامی ایران و عراق، ایجاد 
تیر پارک اختصاصی در خارج از مرزهای گمرکی دو کشــور به منظور 
پیشگیری از خطرات ناشــی از توقف کامیون های حامل مواد سوختی 
در محدوده مرزی، همچنین اســتقرار نمایندگان سازمان های صدور 
مجوزهای ورود کالا از جمله استاندارد، واحدهای بهداشت و قرنطینه 
و ســازمان های مرتبط در گمرکات مرزی عراق، از دیگر محورهای این 

دیدار عنوان شده است.

بازار

خریدار  ششــمین دور از برگزاری ایران 
اکســپو در حالی امروز به پایان می رسد که 
این بار با توجه به حضــور فعالانه مقامات و 
تاجران خارجی، رنــگ و بوی متفاوت تری 

نسبت به دوره های قبلی پیدا کرده بود.
نمایشــگاه توانمندی های صادراتی ایران 
موسوم به ایران اکســپو از روز شنبه هشتم 
اردیبهشــت ماه در آغاز به کار کــرد؛ این 
ششــمین دور از برگــزاری ایران اکســپو 
بود که این بــار رنگ و بــوی متفاوت تری 
نســبت به دوره های قبلی پیــدا کرده بود 
که نشــان می دهد اقتصاد ایــران با وجود 
محدودیت های ناشــی از تحریم توانســته 
اســت ســطح تولید و به دنبال آن صادرات 

خود را ارتقا دهد.
بر این اساس، عمده تفاوت این دور از ایران 
اکسپو حضور چشــمگیر مهمانان خارجی 
بود؛ آنطــور که مهــدی ضیغمــی رئیس 
سازمان توســعه تجارت ایران اعلام کرد در 
این دور از نمایشــگاه بیش از ۲۲۰۰ نفر از 
مقامات سیاســی، تجاری از کشــورهای 
اروپایی، کشــورهای عضو بریکس، اعضای 
سازمان همکاری شانگهای، آمریکا لاتین، 
کشورهای همســایه و حوزه خلیج فارس، 
کشورهای حوزه اوراسیا و آفریقا حضور بهم 

رسانده اند.
 البته پس از ارسال فراخوان، بیش از ۳۵۰۰ 
تاجر از ۱۰۳ کشــور جهان برای حضور در 
این نمایشــگاه ثبت نام کردنــد اما به دلیل 
محدودیت زیرســاخت های شهری، امکان 
حضور این تعداد از مهمان خارجی در تهران 
نبود. بر همین اساس هم با توجه به استقبال 
کم نظیر هیأت های خارجی از ایران اکسپو 
ضیغمی پیش بینی کرد کــه در این دور از 
نمایشگاه حدود ۳ تا ۵ میلیارد یورو قرارداد 
تجاری منعقد شــود که عدد بســیار قابل 

توجهی است.
تفاوت دیگر ایران اکســپو ۲۰۲۴ تمرکز بر 
ارائه محصــولات ارزآور بود؛ به شــکلی که 
امسال در نمایشــگاه ایران اکسپو با ۶ گروه 
کالایی محصــولات ایرانی شــامل صنایع 
غذایی، کشاورزی و شیلات، صنعت، فرش 
دستباف، صنایع دستی و گردشگری، دارو، 
تجهیزات پزشکی و تجهیزات آزمایشگاهی، 
محصــولات شــیمیایی، خدمــات فنــی 
مهندسی و گروه پتروشیمی با حضور بیش 
از ۸۰۰ شــرکت دانش بنیان ایرانی و ارائه 

۱۵۰۰ محصول دانش بنیان برگزار شد.
نکته قابل توجه در مورد این دور از نمایشگاه 
حضور فعال آفریقایی هــا بود که همزمان با 
برگزاری اجلاس ایران و آفریقا شــدت هم 
یافته بود؛ آنطور که عباس علی آبادی وزیر 
صمت تاکید کرده اســت »در جلسه ای که 
با حضــور وزرا و مقامات ارشــد آفریقایی 
برگــزار کردیم احســاس خوبی داشــتم 
آفریقایی ها علاقه منــد به ارتباطات تجاری 
با ایران هستند. در واقع آفریقایی ها مایل اند 
شــرکای تازه ای برای خود انتخاب کنند و 
ایــران می تواند با توجه بــه توانمندی های 
صادراتــی، جایگزیــن برخی از شــرکای 

تجاری آفریقایی ها باشد.«

استقبال متفاوت خارجی ها 
از نمایشگاه یران

حضــور تاجــران و مقامــات آفریقایی در 

اجلاس ایــران و آفریقا و نمایشــگاه ایران 
اکســپو به قــدری قابــل توجه بــود که 
کارشناســان تاکید دارند اکســپو ۲۰۲۴ 
می توانــد دروازه ورود ایران بــه بازارهای 

آفریقا باشد. 
در همین راستا مشاهدات میدانی خبرنگار 
مهر از ایران اکســپو نیز حکایت از استقبال 
ویژه تاجــران آفریقایی داشــت؛ با تردد در 
سالن های مختلف نمایشگاه آنچه که بیش 
از همه جلب توجه می کرد حضور چشم گیر 
آفریقایی ها در غرفه هــای مختلف به ویژه 
غرفه های صنعتی بــود. در همین رابطه هم 
یکی از تاجران آفریقــای جنوبی در گفت و 
گویی با خبرنگار مهر از امنیت بالای شــهر 
و توانمندی هــای ایران تعریــف می کند و 
می گوید که ما فکر نمی کردیــم ایران تا به 
این اندازه ظرفیت به ویژه در حوزه فناوری 
داشته باشــد؛ او برقرای رابطه با طرف های 
ایرانی بــرای خرید تجهیــزات و مواد اولیه 
صنعتی را مورد تاکید قرار داده و عنوان کرد 
که تمایل دارد رابطه شــرکت خود با طرف 

ایرانی را توسعه دهد.
از ســویی دیگر آفریقایی ها بر اســتفاده از 
ظرفیت ایــران در حوزه معــدن هم تاکید 
زیادی دارند؛ حضور فعال مقامات آفریقایی 
در نشســت های مربوط به معــدن و البته 
تاجران این قــاره در غرفه های معدنی بیش 
از هر چیز دیگــری جلب توجــه می کرد؛ 
حتی آنطور که وزیر شــرکت های کوچک 
و متوســط جمهــوری آفریقــای مرکزی 
در حاشــیه این نمایشــگاه تاکید کرد، این 
کشور ۴۰۰ معدن شــناخته شده از آهک تا 
فلزات مختلف با مواد معدنی گوناگون دارد 
از این رو تمایل بــه همکاری های معدنی در 
زمینه های ســاخت کارخانه های فراوری 
مواد معدنی، انتقال دانش فنی و مهندســی 
و آموزش با ایران داشــته و به دنبال دانش 

ایرانی است.
اغلب هیأت های آفریقایی بعــد از بازدید از 
نمایشگاه با حضور در اتاق بازرگانی ایران به 
مذاکره و صحبت با فعالان بخش خصوصی 
ایران نیز پرداختن؛ به عنــوان نمونه امروز 
نشســت تجــاری مشــترک ایــران، غنا، 
کامرون، بورکینافاســو و موریتانی با حضور 
فعالان اقتصادی بخــش خصوصی در اتاق 

ایران برگزار شــد. هلیدو بلو، دبیرکل اتاق 
بازرگانی کامرون در این نشست با اشاره به 
نمایش توانمندی های شــرکت های ایرانی 
در نمایشــگاه اکســپو ۲۰۲۴ ایران، تاکید 
کرده اســت که کامرون بســیار علاقه مند 
به همکاری و توسعه ســرمایه گذاری های 
مشــترک با شــرکت های ایرانی است. او با 
تاکید بر توسعه همکاری ها میان بخش های 
خصوصی ایران و کامرون، از شــرکت های 
ایرانی برای حضــور در پروژه هــای فنی و 

مهندسی کامرون دعوت کرد.
همچنیــن ژوزف کوآکــو اوبنــگ، رئیس 
اتحادیه های تجاری کشــور غنا نیز در این 
نشســت عنوان کــرده که »مــا علاقه مند 
بــه راه انــدازی کارخانه هــای مونتــاژ در 
حوزه هــای مختلف هســتیم. بــه علاوه 
مناطق آزاد تجاری داریــم که علاقه مند به 
سرمایه گذاری مشترک در آن ها هستیم. ما 
خطوط هواپیمایی و زیرساخت های خوبی 

داریم و این مزیت ماست. 
ایران هم تکنولوژی و منابــع خود را دارد و 
لذا دو طرف می توانند به شــکل برد-برد با 

هم کار کنند.«
بعد از تاجران و مقامات آفریقایی، استقبال 
کشــورهای عربی از این نمایشــگاه بسیار 
چشــم گیر بــود؛ در غرفه ها و ســالن های 
مختلف تاجران عــرب حضور داشــتند و 
مشــغول گفت و گو با شــرکت های ایرانی 
بودنــد؛ در همین رابطه یــک تاجر قطری 
در گفت و گویی بــا خبرنگار مهر از وضعیت 
مناسب برگزاری نمایشــگاه و محصولات 
ارائه شده تعریف و عنوان کرد که قصد دارد 
در بخش صنایع غذایــی با طرف ایرانی وارد 

مذاکره و همکاری شود.
همچنین مقامــات کشــورهای عربی نیز 
در دیدار با مقامات ایرانی بر توســعه روابط 
تجاری با ایران تاکید کردند؛ به عنوان نمونه 
صالح الخلیفی معاون وزیر تجارت و صنایع 
قطر در دیداری با علی آبــادی وزیر صمت 
ایران اعلام کرد که »در این سفر قصد داریم 
که از فناوری ایران در زمینه خودروســازی 
و صنایع غذایی دیدن کنیم. تاجران همراه 
ما به اصفهــان خواهند رفت و بــا همتایان 
خود در اتاق بازرگانی مشترک ایران و قطر 

گفت وگو و تبادل نظر خواهند کرد.«

عراقی ها نیز اســتقبال خوبی از نمایشــگاه 
ایران اکسپو کردند؛ برآوردها حکایت از آن 
دارد که حــدود ۳۰۰ تاجر و فعال اقتصادی 
و مقامات تشــکل های بخــش خصوصی 
این کشــور برای بازدید از این نمایشگاه به 
ایران آمدند. فــرزاد پیلتــن نماینده ویژه 
تجاری ایــران در عــراق ضمن اشــاره به 
اینکــه بخش خصوصــی عــراق رتبه اول 
مشــارکت کنندگان خارجی در نمایشگاه 
مذکور را بــه خود اختصــاص دادند، اعلام 
کرد کــه در ترکیب هیأت هــای اعزامی از 
اســتان های مختلف عراق حدود ۲۰ رئیس 
تشــکل بازرگانی، صنایع و سرمایه گذاری 

ملی و استانی عراق حضور داشتند.
حضور فعالانه تاجران پاکستان، افغانستان، 
ازبکســتان، روســیه، چین، و بعضاً هندی 
هم بســیار جالب توجه بود؛ به عنوان نمونه 
پاکستان بزرگترین هیأت تجاری خود را به 
ایران اکســپو اعزام کرده بود که مشاهدات 
میدانی خبرنگار مهر از نمایشگاه نیز بر این 
موضوع صحه می گذارد. حضور پاکستانی ها 
در غرفه ها و ســالن های مختلف نمایشگاه 
کاملًا محســوس بود؛ عون علی سید، نایب 
رئیس فدراســیون اتاق هــای بازرگانی و 
صنایع پاکستان نیز، با اشــاره به برگزاری 
رویداد ایران اکسپو و اعزام یک هیأت بزرگ 
تجاری از فعــالان اقتصــادی و نمایندگان 
شــرکت های پاکســتان به این نمایشگاه، 
بر ایجاد مســیرهای جدید در مناســبات 
اقتصــادی دو کشــور تاکید کــرد و تولید 
محصولات مشترک از جمله در صنعت دارو 
را به عنوان یک فرصت مناســب در توسعه 

همکاری ها دانست.
همچنین روشــن یکتا نایــب رئیس اتاق 
مشــترک بازرگانی ایران و روســیه عنوان 
کرده اســت که »در این دور از نمایشــگاه 
هیأت های روســی در بحــث خدمات فنی 
و مهندسی، دارویی و پزشــکی و هایتک از 
ما کمک خواســتند. آنها اســتقبال خوبی 
نشــان دادند. این اتفاق بسیار نادری است و 
می توان بگویم قطعاً دیپلماتیک ما نسبت به 

گذشته مؤثرتر بوده است.«
در نمونــه دیگری، محمد یونــس مهمند، 
نایب رئیس اتاق تجارت و ســرمایه گذاری 
افغانســتان نیــز تاکیــد کرده اســت که 

»افغانســتان به فناوری و تجربــه ایران در 
حــوزه تجــارت، ترانزیــت، دانش بنیان، 
معدن و … احتیاج دارد. مهمند از تشکیل 
کمیته هــای مشــترک بین افغانســتان و 
اســتان های هم مرز با این کشور برای حل 
مشــکل ترانزیت خبــر دارد و گفت: نفت، 
کشــاورزی و معدن، از جملــه حوزه هایی 
اســت که ایــران می تواند در افغانســتان 

برنامه ریزی کند.«
همچنیــن در نمونــه دیگــری می تــوان 
به حضــور هیــأت ۸۰ نفری ازبکســتانی 
در ایران اکســپو اشــاره کــرد؛ فریدالدین 
نصریف، سفیر ازبکســتان در تهران در این 
خصوص عنوان کرده اســت کــه »در این 
دوره از نمایشــگاه ایران اکســپو، به دلیل 
اهمیت موضوع و علاقه مندی بالای فعالان 
اقتصادی ازبکستان به حضور در بازار ایران، 
یک هیأت ۸۰ نفری به سرپرســتی معاون 
اول وزیر انرژی عازم تهران شــد و بعد از آن 
به سایر شهرها ســفر می کنند تا از نزدیک 
توانمندی های تولیــدی و صادراتی ایران 
را ببینند.« او تاکید کرده اســت که »زمینه 
برای صادرات محصــولات دارویی از ایران 
وجود دارد و حتی امکان تأســیس خطوط 

تولید دارو در ازبکستان مهیاست.«

وعده صادق و افزایش استقبال 
از ایران اکسپو

نکته قابل توجه دیگر در این دور از رویداد 
ایران اکســپو آن بــود که حضــور فعالانه 
تاجران خارجــی در نمایشــگاه حکایت 
از مــوج جدیدی از »ایران دوســتی« بین 
مردم منطقــه و حتی مردم ســایر مناطق 
جهان پس از عملیــات وعده صادق بود که 
نظام سیاسی ایران به عنوان نظامی شجاع 
و مقتدر شــناخته شــد و حتی بســیاری 
از کشــورها به دنبال انعقــاد قراردادهای 
اقتصادی جهت گســترش و توسعه روابط 
اقتصادی خود با ایران هســتند البته ایران 
هم باید گام های اساسی در راستای انعقاد 
تفاهم نامه ها و مهم تر از آن اجرایی شــدن 

آنها بردارد.
عباس علی آبادی وزیر صمت در این رابطه 
با بیان اینکه وعده صادق نشان اقتدار کشور 
بود، اظهار کرده اســت کــه »یکی از دلایل 
استقبال گسترده از نمایشگاه ایران اکسپو 
اجرای وعــده صادق بود. تجــار می گویند 
مطمئن شــدیم کــه مقتــدر و قدرتمند 
هستید. از مقامات سیاسی هم این جملات 
را می شــنوم اما شــنیدن این عبــارات از 

مقامات تجاری و مردم بسیار جالب است.«
ششمین دور از نمایشــگاه توانمندی های 
صادراتــی ایران موســوم به ایران اکســپو 
۲۰۲۴ امروز بــه کار خود پایــان می دهد؛ 
با توجــه به اســتقبال کم نظیــر مقامات و 
تاجران خارجــی از این دور از نمایشــگاه 
بهتر اســت مســؤولان و متولیان برای دور 
بعدی این رویداد بــا آمادگی و فراهم کردن 
زیرساخت های بیشــتری نسبت میزبانی از 
خارجی ها و اســکان دادن آنها اقدام کنند 
تا هم بازدید از نمایشــگاه روند رو به رشدی 
بگیرد و هم در بخش برگزاری نشست های 
مختلف اعــم از نشســت های B۲B و… 
انعقاد قراردادهای مختلــف اوضاع بهتری 

برقرار باشد.

وزیــر راه و شهرســازی و رئیــس کمیســیون 
مشــترک همکاری های اقتصادی ایران و امارات 
گفت: این نشســت پس از گذشت ۱۰ سال به منظور 
توســعه همکاری هــای دو کشــور در زمینه های 
اقتصادی، تجاری، ســرمایه گــذاری و حمل و نقلی 

)هوایــی، دریایــی، جــاده ای و ترکیبــی( برگزار 
می شود.

مهرداد بذرپاش که به منظور شرکت در نشست این 
کمیسیون عازم ابوظبی شده است، افزود: مراودات 
تجاری ایران و امارات در ســال گذشــته ۲۵درصد 

افزایــش یافــت و در ایــن ســفر هدفگذاری های 
جدیــدی بــا همتــای اماراتی مــورد توافــق قرار 

می گیرد.
وی با اشاره به تعداد قابل توجه پروازها میان دو کشور، 
گفت: توافقات متعددی در زمینــه حمل و نقل هوایی 

در این سفر مد نظر قرار دارد.
وزیر راه و شهرســازی ادامــه داد: بررســی مراودات 
مالی نیز در دستور کار این ســفر قرار دارد. همچنین 
همکاری ها و فعالیت های بندری فــی ما بین نیز جزو 

موارد مورد مذاکره است.

تجارت

پاش تاکید کرد: توسعه همکاری های تجاری در دستور کار کمیسیون مشترک اقتصادی ایران و امارات بذر

سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت:

ادعای دلار ۱۰۰ هزار تومانی محقق نشد
خریدار  لطیفی با بیــان اینکه در التهابات 
سیاسی و بین المللی اخیر نهادهای امنیتی 
و بانک مرکزی مصمم هســتند تا تدابیری 
بیاندیشــند که نــرخ گــذاری کانال های 
تلگرامی بر قیمت کالاها اثر گذار نباشــد، 
تصریح کرد: سفته بازان بازار ارز برای اینکه 
اثرگذاری مخرب خــود را در حوزه بازار ارز 
حفــظ کنند با موج ســواری بــر حوادث و 
اتفاقات، پالس هــای منفی را بــه بازار غیر 
رسمی ارز مخابره می کنند که این موضوع 

بر زندگی و معیشت مردم آثار منفی دارد.
ســید روح اله لطیفــی، فعــال اقتصادی و 
سخنگوی کمیســیون توسعه تجارت خانه 
صمت بیان کرد: یکی از دلایل نوســان نرخ 
ارز در هفته هــای اخیر به عوامل سیاســی 
و خبرهای منفــی شــبکه های اجتماعی 
باز می گــردد که در این زمینــه کانال های 
تلگرامــی در تلاش بودنــد تا بــا افزایش 
نوســانات بازار ارز و به چالش کشیدن این 

بازار سودهای هنگفتی را به دست بیاورند.

تلاش برای خنثی سازی اثر 
کانال های تلگرامی

وی با بیان اینکه در این شــرایط نهادهای 
امنیتی و بانــک مرکزی مصمم هســتند 
تا تدابیــری بیاندیشــند که نــرخ گذاری 
کانال های تلگرامــی بر قیمــت کالاها اثر 
گذار نباشد، تصریح کرد: ســفته بازان بازار 
ارز برای اینکه اثرگــذاری مخرب خود را در 
حوزه بــازار ارز حفظ کنند با موج ســواری 
بر حــوادث و اتفاقات، پالس هــای منفی را 
به بازار غیر رســمی ارز مخابره می کنند که 
این موضوع بر زندگی و معیشــت مردم آثار 

منفی دارد.
این تحلیلگر اقتصادی عنوان کرد:  با توجه 
به تحولات سیاســی ماه های اخیر، ســفته 
بازان با ورود شــوک های منفی ســعی در 
ملتهب کردن بازار ارز داشــتند و دارند تا از 

این طریق به سوءاستفاده شخصی بپردازند؛ 
اما بانک مرکزی بــه بــازار ارز ورود کرد و 
توانســت با مدیریت در زمان مناســب این 
بازار را کنترل کند. بانــک مرکزی علاوه بر 
کنترل بازار ارز سعی کرد تا نیازهای واقعی 
ارزی مانند نیازهای وارداتی ماشین آلات، 
کالاهای اساسی، کالاهای کشاورزی و... را 
تامین کند. این رویداد به بازار پالس مثبت 

صادر کرد، در نتیجه بازار ارز آرام شد.

عدم جهش  ناگهانی ارز بعد از پاسخ 
موشکی ایران به صهیونیست ها

ســخنگوی کمیســیون توســعه تجارت 
خانه صنعت، معدن و تجــارت عنوان کرد: 
همچنین بعد از اینکه ایران پاســخ محکم 
به رژیم صهیونیســتی داد و بــه این رژیم 
صهیونیستی حمله موشــکی کرد، بعضی 
از رســانه ها و کانال های تلگرامی صحبت 
از افزایش نــرخ ارز می کردنــد؛ اما در عمل 

مشاهده کردیم که نرخ ارز کاهش یافت. این 
موضوع نشــان می دهد که بانک مرکزی با 
تدابیر ویژه ای که اندیشیده است، انتظارات 
تورمی و بــازار ارز را به خوبی مدیریت کرد و 
قادر اســت تا نرخ ارز را به کانال های قبلی 
بازگرداند.ایــن تحلیلگر اقتصــادی اضافه 
کرد: در آن زمان عــده ای از نرخ دلار بالای 
۱۰۰ هــزار تومان صحبــت می کردند و به 
دنبال افزایش نارضایتی بین مردم بودند، اما 
با تدبیر بانک مرکزی رشــد نرخ ارز نه تنها 

متوقف شد، بلکه احتمال بازگشت نرخ ارز به 
کانال های قبلی تقویت شد و امیدواریم که 
نرخ ارز تا کریدور ۵۰ هزار تومان هم کاهش 
یابــد.وی اضافه کــرد: همچنیــن امیدوار 
هستیم که بر اساس فرمایشات رهبر معظم 
انقلاب تامین نیازهای تولیدی کشور با نرخ 
ارز پایین تــر و حمایتی محقق شــود تا هم 
رشد تولید و هم افزایش کیفیت تولید را در 
کشور شاهد باشیم و در ادامه معیشت مردم 

نیز بهبود یابد.



مدیر عامل شرکت آبفا تهران:
پویش هر کارمند یک سفیر و حامی آب 

راه اندازی شود
       مدیرعامل آبفای تهــران آب را حیاتی ترین کالای زندگی دانســت و 
پیشنهاد داد: پویش هر کارمند یک ســفیر و حامی آب در دستگاه های 

اجرایی راه اندازی شود.
محسن اردکانی مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب تهران در گردهمایی 
مدیران روابط عمومی دســتگاه های اجرایی و نهادهای اســتان تهران 
که به میزبانی شــرکت آبفای استان تهران برگزار شــد، فعالان حوزه 
روابط عمومی را افرادی هنرمند و باذوق خوانــد و گفت: کمبود منابع 
آبی چالشی ترین موضوع کشــور و مدیریت مصرف آب اولویت نخست 
شــرکت های آب و فاضلاب برای گذر از این چالش محســوب می شود 
که یکی از مؤلفه های اثربخش در مدیریت مصرف، اقدام های فرهنگی 

است.
وی با بیــان اینکه قوانین و مقــررات و قیمت گذاری آب و اســتفاده از 
تجهیــزات و ابزار کاهنده مصرف ســایر مؤلفه هــای مدیریت مصرف 
را شــامل می شــوند، اظهار داشــت: در این زمینه با توجه به قوانین و 
امکانات موجود، اقدام های لازم صــورت می گیرد اما در حوزه فرهنگی 
به فعالیت ها و اقدام های فراگیری نیاز است که همکاری و کمک روابط 

عمومی دستگاه ها و رسانه ها در این زمینه بسیار مؤثر خواهد بود.
به گفته وی، وزارت نیرو و شــرکت های آب و فاضلاب در چهار ســال 
اخیر که خشکسالی بر کشور ســایه انداخته است، تلاش های زیادی را 
برای تأمین آب انجام داده اند و اگرچه ســقایی مــردم وظیفه و افتخار 
شرکت های آب و فاضلاب است اما همکاری های فرابخشی برای انجام 
این وظیفه از روی اخلاص اســت و این تلاش چنانچه با کار مضاعف و 

مشارکت جمعی همراه شود، توفیق و برکت فراوانی خواهد داشت.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهران با تشــریح وضعیت 
بارندگی ها و منابع آب اســتان تهران، ادامه داد: متوسط بارندگی های 
تهران سالانه ۲۸۰ میلی متر است اما در چهار سال اخیر این میزان بین 
۱۹۰ تا ۲۱۰ میلی متر در نوســان بوده و میزان بارش ها در هفت ماهه 
ســال آبی جاری نیز با ۶۲ میلی متر کاهش درمقایســه با دوره آماری 

درازمدت، به ۱۶۸ میلی متر رسیده است.
وی افزود: این در حالی اســت که ســالانه بین ۱.۵ تا چهار درصد نیز به 
شمار مشترکان شرکت آبفای استان تهران افزوده می شود و در چنین 

شرایطی، چاره ای جز مدیریت مصرف وجود ندارد.
اردکانی خاطرنشــان کرد: البته تنش آبی موجب غفلت شرکت آبفای 
اســتان تهران از انجام برنامه ها و پروژه های زیربنایی و اثرگذار نشــده 
است و همان طور که در ابتدای امســال بیش از ۱۷ هزار میلیارد تومان 
پروژه در این استان به مرحله بهره برداری رسید، تلاش خواهیم کرد تا 
پایان امسال نیز شهروندان و ساکنان استان تهران از مزایا و خدمات ۲۰ 

تا ۳۰ هزار میلیارد تومان پروژه جدید برخوردار شوند.

وی تصریح کرد: خادمان مردم در شــرکت آب و فاضلاب استان تهران 
تمامی توان و تــلاش خود را بــرای تأمین و توزیع مناســب آب به کار 
گرفته اند اما آنچه که در نهایت موجب ثمردهــی این تلاش ها خواهد 

شد، همراهی و مشارکت مردم در مدیریت مصرف است.
اردکانی به اشــاره به شــمار بالای کارمندان دســتگاه های اجرایی 
و نهادهــا، گفت: روابط عمومــی این دســتگاه ها می توانند در کمک 
به مدیریت مصــرف آب، پویش هــر کارمند یک ســفیر و حامی آب 
را در بین کارمندان و خانواده های آنان راه انــدازی کنند و همچنین 
به مدیران ارشــد دســتگاه های خود پیشــنهاد دهند تا یک شهردار 
آب برای پایش و مراقبت از تأسیســات و جلوگیــری از هدررفت آب 

انتخاب کنند.
وی همچنین با اشاره به فعالیت های گســترده روابط عمومی شرکت 
آبفای استان تهران در سال گذشــته و به ویژه راه اندازی پویش های آب 
بهتر است یا ثروت و تهران، شهر حساس به آب، افزود: خوشبختانه این 
فعالیت ها در مدت کوتاهی مورد توجه مخاطبان قرار گرفته و دامنه آن 

از استان تهران فراتر رفته و به سایر استان ها نیز تسری یافته است.

دبیر کل انجمن کارفرمایی صنعت پالایش نفت:
 در سال جهش تولید، ارز چند نرخی

را حذف کنید
دبیر کل انجمن کارفرمایــی صنعت پالایش نفت گفت:در ســالی که 
جهش تولید با مشــارکت مردم نامگذاری شده اســت باید زمینه های 
مشــارکت بخش خصوصی در اقتصاد با حذف ارز چند نرخی از سوی 

بانک مرکزی رقم بخورد.

دبیر کل انجمــن کارفرمایی صنعــت پالایش نفــت در خصوص نامه 
انجمن ها به رهبر انقلاب در خصوص ســرکوب نرخ ارز در سامانه نیما 
گفت: در ســالی که جهش تولید با مشارکت مردم نامگذاری شده است 
باید زمینه های مشــارکت بخش خصوصی در اقتصاد با حذف ارز چند 
نرخی از سوی بانک مرکزی رقم بخورد زیرا پس از سال ها تجربه، اثبات 

شده که ارز چند نرخی فساد آور است.
ناصر عاشــوری دبیر کل انجمن کارفرمایی صنعت پالایش نفت اظهار 
داش: در سال جهش تولید با مشــارکت مردم، باید زمینه های لازم از 
ســوی دولت و مجلس برای افزایش تولید با مشــارکت مردم و بخش 
خصوصی فراهم شود اما کماکان سیاست های بر ضد این شعار کماکان 

در اقتصاد وجود دارد.
وی به سیاســت های ارزی بانک مرکزی اشــاره کرد و گفت: ارز چند 
نرخی مشــکلات زیادی به همراه دارد و فســاد آور است و از طرفی هم 

انگیزه لازم را از تولیدکنندگان می گیرد.
وی افزود: لذا باید ســازوکارهایی تعبیه شــود تا مشــارکت سرمایه 
گذار و بخش خصوصی و مردم در اقتصاد بیشــتر شود زیرا با گذشت 
۴۰ ســال از انقلاب، همچنان ســهم بخش خصوصی در اقتصاد ملی 
بسیار ناچیز است و به نظر می رســد یکی از راهکارهای اصلی افزایش 
مشــارکت بخش خصوصی در اقتصاد، حذف ارز چند نرخی از سوی 

بانک مرکزی است.

معاون وزیر راه و شهرسازی:
رکورد نوسازی مسکن در بافت های فرسوده 

شکسته شد
معاون وزیــر راه و شهرســازی گفت: بیش از ۵۴۶ شــهر بســته های 
تشویقی شهرسازانه را در بافت های فرسوده اجرا می کنند؛ به طوری که 
آمار صدور پروانه در سال های پس از انقلاب نشان می دهد سال ۱۴۰۲ 

رکورد نوسازی در محدوده بافت های فرسوده شکسته شد.
 محمد آئینی در مراســم اولین گردهمایی گروه های مردمی و جهادی 
با وزارت راه و شهرســازی )بازآفرینی شهری، مســکن و راه روستایی( 
و دومین رویداد تقدیر از برترین اقدامات نوســازی مسکن و بازآفرینی 
شــهری )جایزه ملی بم( که برگزار شــد، اظهار کــرد: از ابتدای دولت 
ســیزدهم نگاه ماه در حوزه بازآفرینی نگاه مردمی ســازی بوده است. 
نوسازی مسکن باید توسط مردم، ســازندگان بخش خصوصی، تعاونی 
ها و گروه های جهادی صورت گیرد. نظارت هم توســط دولت و اعضای 

سازمان نظام مهندسی انجام می شود.
وی افزود: وزارت راه و شهرسازی بیشــترین بدنه اجتماعی و بیشترین 
ارتباط با مردم دارد. لــذا توفیق در این وزارتخانه در افزایش ســرمایه 
اجتماعی موثر خواهد بود. در ســال جاری نیز که بــه نام جهش تولید 
با مشــارکت مردم نامگذاری شــده، باید فضایی فراهم شــود که این 

وزارتخانه پشتیبان باشد و موانع را رفع کند.
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه در محدوده بافت های فرسوده 
دو میلیون و ۷۰۰ هزار بنای ناکارآمد و فرســوده وجود دارد گفت: این 
بناها جان هموطنان ما را در ۶۹۰ شــهر به خطر انداخته است. بنابراین 

ما نوسازی را در اولویت قرار دادیم؛ زیرا موضوع جان انسان ها است.
آیینی تصریح کــرد: در این ۲ میلیون و ۷۰۰ هزار بنــای ناپایدار حدود 
۱۰ میلیون نفر ســکونت دارند. این شــامل ۱۶۷ هــزار هکتار، ۶۰۰۰ 
محله و ۳۰۰ هزار کوچه اســت. ســاکنان این مناطق دچار بدمسکنی 
هســتند و توان نوســازی ندارند. حتی اگر وام ارزان به این افراد بدهیم 
امکان پرداخت اقســاط ندارند، زیرا اگر پول داشــتند در بافت فرسوده 
زندگی نمی کردند. این چالش اول ما اســت. ما به آنها می گوییم نگران 
نباشید؛ ما شما را به سازندگان و کســانی که توان مالی، توان اجرایی و 
توان فنی دارنــد وصل می کنیم. اینجا با چالش دوم مواجه می شــویم؛ 
زیرا سازندگان حاضر به نوسازی در محلات فرسوده نیستند؛ زیرا برای 
آنها بازدهی اقتصادی ندارند.وی راهکار شرکت بازآفرینی برای چالش 
دوم یعنی تشویق سازندگان به نوسازی بافت های فرسوده گفت: چهار 
چالش نوسازی در سند تحول دولت آمده است. راهکار این است که ما با 

بسته های تشویقی مختلف، سرمایه گذاران را ترغیب به نوسازی کنیم.

تخفیف 50 درصدی در پروانه نوسازی، یک طبقه تراکم بیشتر
آیینی تاکید کرد: بیش از ۵۴۶ شهر بســته های تشویقی شهرسازانه را 
اجرا می کنند؛ به طوری که آمار صدور پروانه نشــان می دهد در سال 
۱۴۰۲ رکورد نوسازی در محدوده بافت های فرسوده در بازه زمانی بعد 
از انقلاب شکسته شد.مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران گفت: 
گام اول را با همکاری بسیج مســتضعفان و بسیج سازندگی برداشتیم و 
تا الان ۴۶۷ حلقه میانی ایجاد کردیم که در محلات هدف بازآفرینی به 
ارایه خدمات می پردازند. این اتفاق جدیدی اســت که قصد داریم این 
تعداد را به ۲۰۰۰ حلقه برسانیم و به زودی شــاهد خبرهای خوبی در 

محرومیت زدایی از بافت های فرسوده خواهیم بود.

وی اعلام کرد: در روزهای یکشــنبه و دوشــنبه به صورت گردهمایی 
سراســری گروه های جهــادی برای نوســازی بافت های فرســوده 
را خواهیم داشــت.  در این پویش، مردم را برای چگونگی نوســازی و 
مشارکت با سرمایه گذاران آشنا می کنیم.آیینی در ادامه این نشست با 
اشاره به ســختی رفت و آمد در بافت های فرسوده ناشی از بازیک بودن 
کوچه ها گفت: این موضوع باعث شــده تا ارایه خدماتی مثل اورژانس 
و آتش نشــانی در این مناطق با مشکلاتی مواجه باشــد. ما قصد داریم 
این کوچه ها را به کوچه های شــش متری و هشت متری تبدیل کنیم. 
تجمیع پلاک ها نیز در دستور کار اســت. در این زمینه انشعابات آب و 
برق و گاز محفوظ است و دستگاه های خدمات رسان حق ندارند مبلغ 

جدیدی بابت انشعابات از ساکنان بافت های ناکارآمد دریافت کنند.

عبور نوسازی از ۲66 هزار واحد
وی بیان کرد: از دو میلیــون و ۷۰۰ هزار بنای ناپایدار از ســال ۱۳۸۴ 
تا کنون بیش از یک میلیون و ۵۰ هزار واحد ســاخته شــده و ۷۳ هزار 
پروژه در دولت سیزدهم احداث شده اســت؛ به طوری که امروز از مرز 
۲۶۶ هزار پروانه در محدوده بافت های فرسوده عبور کردیم و در دولت 

سیزدهم ۸۲ هزار و ۴۸۵ واحد تکمیل و به بهره برداری رسیده است.
معاون وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به همایش مشــترک با بسیج 
سازندگی گفت: در حوزه بازآفرینی در روز اول سه برنامه توجیهی برای 
سرحلقه های نوسازی داریم که آنها را به لحاظ تخصصی با نحوه مذاکره 
و تبیین حقوق ساکنان آشــنا می کنیم. یک جلســه برای تسهیلات 
بانکی و مشــوق های بانکی، یک جلسه برای مشوق های نوسازی و یک 
جلســه نیز برای چگونگی همکاری همســایگان و تجمیع پلاک ها با 
یکدیگر خواهیم داشت؛ چرا که در پلاک های ریزدانه نمی توان بناهای 

پایدار احداث کرد.

اعتلای معماری ایرانی اسلامی در بافت های فرسوده
آیینی تصریح کرد: بافت های فرسوده بهترین جا برای اعتلای معماری 
ایرانی اســلامی است. ان شــاءالله تا پایان ســال به ۱۲۰ هزار نقطه در 
بازآفرینی شــهری با شــاخص های معماری ایرانی اسلامی خواهیم 
رســید.وی با بیان اینکه بازآفرینی شــهری یکی از بخش های پیشرو 
در نهضت ملی مسکن اســت، افزود: تا کنون به ۲۶۶ هزار واحد رسیده 
ایم و تا پایان سال به ۴۰۰ هزار واحد می رسیم. البته با حضور نیروهای 
جهادی امیدواریم از این عدد هم بالاتر برویم و رکورد دولت های پس از 

انقلاب را بشکنیم.
معاون وزیر راه و شهرســازی درباره میزان تســهیلات نوسازی گفت: 
درخصوص تســهیلات بانکی در بافت های فرســوده پنج نوع وام قابل 
دریافت است. اول تســهیلاتی به میزان وام نهضت ملی مسکن تا سقف 
۵۵۰ میلیون تومان است که تســهیلات ارزان قیمتی است. در برنامه 
هفتم نیز خبر خوش این اســت که با تصویب مجلس و تایید شــورای 
نگهبان، واحدهای بافت های فرســوده از تمامــی تخفیفات و حمایت 

های نهضت ملی مسکن تا سقف پنج طبقه استفاده کنند.
به گفته آیینی، محور سوم تسهیلات اسکان موقت است. محور چهارم 
پرداخت وام در بافت های تاریخی اســت. نوع پنجم، تسهیلات اسکان 
موقت در بافت های تاریخی را شامل می شود. در این زمینه مثل نهضت 
ملی مســکن برخی بانک ها همکاری می کنند و برخی همکاری لازم 
را ندارند. اما در سال ۱۴۰۲ روند اعطای تســهیلات نسبت به گذشته 

مقداری بهتر شده است.
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 رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی:

خ سود به ۳۰ درصد کاملا اشتباه است افزایش نر

خریــدار  محمدرضــا پورابراهیمــی، رئیس 
کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی 
گفت: از نظر مــا افزایش نرخ ســود به ۳۰ درصد 
کاملًا اشــتباه اســت.محمدرضا پورابراهیمی، 
رئیــس کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای 
اســلامی، با اشــاره به اینکه تامین مالی یکی از 
چالش هــای مهــم گزارش های فصلــی فضای 
کسب و کار اســت گفت: تامین مالی از دو بخش 
)دسترســی به منابع و نرخ تامیــن مالی( مطرح 

می شود.
وی ادامه داد: طی ۱۲ ســال گذشــته میانگین 
نرخ رشــد اقتصادی پایین بوده است. البته تقریباً 
میانگین نرخ رشــد اقتصادی در ســه سال اخیر 

بالای ۵ درصد تحقق پیدا می کند.
پورابراهیمی با بیــان اینکه ما بــه ۴ هزار همت 
منابع برای تحقق نرخ رشــد ۸ درصدی در کشور 
برای ســال ۱۴۰۳ نیاز داریم، افــزود: به تفکیک 
حدود ۲۲۰ همت در بخش کشــاورزی، ۱۶۰۰ 
همت در بخش صنعت و معــدن و ۲۱۸۰ همت 
در بخش خدمات نیاز اســت که خدمات شــامل 
همه می شود.رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 
با اشــاره به اینکه منابع مالی بایــد از طریق نظام 
بانکی تامین شود، گفت: با توجه به سیاست های 
انقباضی سال گذشته، مشکلاتی به دلیل کاهش 
حجم نقدینگی و آثار ناشــی از تورم ایجاد شــد. 
حدود هــزار و ۲۸۰ همت برای ســال ۱۴۰۳ از 

تسهیلات بانکی برنامه ریزی شده است.
پورابراهیمی بیان داشت: تا حد زیادی، اوراق گام 
توانســته تامین مالی خوبی برای تولیدکنندگان 
باشــد. البتــه اگــر وزارتخانــه بتوانــد نکات، 
محدودیت ها و عــوارض آن به جهت اجــرا را به 
درستی پوشــش و مدیریت کند، یک ابزار خوبی 

برای تامین مالی است.
وی عنوان کرد: بــا توجه به شــرایط اقتصادی، 

کاهش زمــان فرایند، مشــکل تامیــن مالی در 
اقتصاد ایران را برطرف نمی کند.

پور ابراهیمی با بیان اینکه اگــر بخواهیم جهش 
تولید مدنظر رهبر معظم انقلاب اســلامی اتفاق 
بیفتــد، بزرگترین چالش اقتصاد ایران در ســال 
۱۴۰۳ نــرخ تامین مالی اســت، افــزود: پیامد 
سیاســت انقباضی افزایش نرخ است. اتفاقاتی که 
در سیاســت پولی، مخصوصاً برای کنترل جریان 
ارز در بازار امســال ایجاد شــد، کاملًا سیاســت 

غلطی است.
در تاریخ اقتصاد ایران در دولــت قبل نیز افزایش 
ســپرده های بانکی را بــرای اینکه ایــن حجم از 
سمت بازار به ســمت بازار پول که اتفاق نیفتاد، 
فقط ۵ واحد درصد در دولت قبل ســود ســپرده 
بانکی را افزایش دادیم. در واقع یک عدد سنگینی 

هزینه به نظام بانکی کشور تحمیل کردیم.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس تصریح کرد: 
افزایش نرخ ســود ســپرده به ۳۰ درصــد کاملًا 
اشتباه اســت. به دلیل اینکه اثر آن بازار ارز کاملًا 
منتفی است. زمانی که این اوراق تعهدی را با نرخ 
۳۰ درصد منتشر می کنید، نرخ تامین مالی قطعاً 

بالای ۳۰ درصد باید صورت گیرد.
وی ادامــه داد: در حال حاضر، بر اســاس برآورد 
مجلس در بازار رســمی و غیر رســمی عددهای 
بسیار بالایی است. اگر مشــکل نرخ تامین مالی 
را در حوزه فعالســازی بنگاه ها حل نکنیم، قطعاً 

جهش تولید برای امسال تحقق پیدا نمی کند.

تامین مالی زنجیره تولید 
مجید کریمی ریزی، مدیر کل دفتر بازارهای مالی 
و بازرگانی وزارت اقتصاد با بیان اینکه ســه گونه 
شــیوه تامین مالی زنجیره ای تولید وجود دارد، 
گفت: شــیوه های مبتنی بر تنزیل، شــیوه های 
مبتنی بر تسهیلات و شــیوه های مبتنی بر اوراق 

بهادارسازی اسناد تجاری. هر ســه شیوه، مورد 
حمایت بانک مرکزی اســت.وی ادامه داد: هیچ 
بنگاهی در دوره زمانی خریــد، تولید و فروش با 
۱۰۰ درصد منابع خــود، نمی تواند مــواد مورد 
نیاز و مســائل و دغدغه هایی را که در زمینه تولید 
دارد پوشــش دهد یا از طریق ســرمایه شخصی 
مشکلات خود را حل کند. در واقع در این فاصله، 
بنگاه حتماً به سرمایه در گردش و منابع مالی نیاز 

دارد.
مدیر کل دفتر بازارهای مالــی و بازرگانی وزارت 
اقتصاد با اشــاره به اینکه با تصویب قانون تامین 
مالی تولید زمان فرایند افزایش ســرمایه حداقل 
۵۰ درصــد کاهش پیدا کرده اســت، تشــریح 
کرد: در طرح جدید که قرار اســت تا پایان دولت 
ســیزدهم مبنای ۵۰ درصــد از کل تامین مالی 
ســالانه بخش های تولیدی باشــد، تامین مالی 
صنایع از طریق اتصال شــرکت های فعال در یک 
زنجیره انجام خواهد شــد تا در کنار نیاز کمتر به 
تزریق نقدینگی به بخش تولیــد، امکان کنترل 

تورم ممکن شود.
کریمــی ریزی اضافه کــرد: به عنــوان مثال، در 
زنجیره مواد شــوینده و بهداشــتی، شرکت های 
پالایش و… زنجیره ای حلقه هــای یک زنجیره 
هستند که مطالبات ناشــی از معاملات بین آنها 
از طریق ابزار برات یــا »اوراق گام« قابلیت تامین 
مالی خواهد داشــت. چارچوبی که بانک مرکزی 
طراحی کرده به این شــکل است که اگر این برات 
دو بار دست به دست شــود، نفر سوم می تواند آن 
را نزد بانک تنزیل کند. به این ترتیب کل زنجیره 
با کمترین هزینه به شکلی کارآ تامین مالی شده 

است.
وی تاکید کرد که حتی اگر کســی از شما نخرید 
می توانید بــه جای مالیات به ســازمان مالیاتی و 

سازمان تامین اجتماعی پرداخت کنید.

 لیلا مرگن  یک کارشناس اقتصادی گفت: برات 
الکترونیکی ســبب می شــود که تجارت نقد به 
مدت دار تبدیل شود؛ به نحوی که این رویه به نفع 
اقتصاد کشور اســت؛ همانطور که در گذشته نیز 

در تبادلات تجاری به کار گرفته می شد.
 ســال گذشــته بســیاری از فعــالان اقتصادی 
از کمبــود نقدینگــی بــرای تامیــن نیازهای 
واحد تولیــدی خود رنــج می بردنــد. در واقع، 
سیاســت هایی در راســتای کنترل تورم، زمینه 
کاهش نقدینگی را فراهم کــرده بود، اثرات خود 
را در واحدهای تولیدی به جای گذاشــته و برخی 
مضیقه ها را برای آنها در حوزه تامین مالی فراهم 

آورده بود.
حالا دولت با برنامه ریزی هایــی که صورت داده 
تا شعار ســال را محقق نماید و بتواند چرخ تولید 
را بیشــتر به حرکت درآورد، راههایی برای تامین 
ســرمایه در گــردش واحدهای تولیــدی بدون 
توســل به پول نقد طراحــی کرده کــه از جمله 
آن، اقدامی اســت که در حــوزه رونمایی از برات 

الکترونیکی انجام شده است.
همین چنــد روز قبل بــود که نخســتین برات 
الکترونیکی صادر شد. احســان خاندوزی، وزیر 
امور اقتصــاد و دارایی در مراســم رونمایی از این 
ابزار گفت: باید مســیرهای جاری تأمین مالی را 
بیش از پیش هموار کنیــم و ابزارهایی از جنس 
اوراق گام، فاکتورنیک، ســفته و برات الکترونیک 
را در این راستا توســعه دهیم. حالا علیرغم گفته 
های او، باید دید با توجه به ایــن گفته ها آیا برات 
الکترونیکی می تواند نیازهای واحدهای تولیدی 
را تامین کرده و مشــکل منابع مالــی آنها را حل 

کند؟
پیمان مولوی، کارشناس مسائل مالی و اقتصادی 
در گفتگــو بــا خبرنــگار اقتصاد آنلایــن، برات 
الکترونیکی را ابــزار خوبی برای تجــار و فعالان 
اقتصادی معرفی کــرد و گفــت: در قدیم یعنی 
۴۰ تا ۵۰ ســال قبل هم برات وجود داشته است 
و کاســب ها از آن اســتفاده می کردند؛ بنابراین 
هر ابزاری که بتواند به خــروج تجارت را از حالت 

نقد به مدت دار کمــک کند، به نظر مــن باید به 
فال نیک گرفته شود.این کارشــناس اقتصادی 
درباره چالش های پیش رو برای اســتفاده از برات 
الکترونیکی گفت: به نظر من یکی از این چالش ها 
آن اســت که ابزارهای خوبی ایجاد می کنیم؛ اما 
متاســفانه روی آموزش برای اســتفاده از آن کار 
نمی کنیم که این مســئله شاید ســبب شود که 
محدودیت یکباره ایجاد گــردد؛ پس به نظر می 
رسد باید متولی امر وقت بگذارد و شیوه استفاده 
از این ابزار را آموزش بدهد تــا تجار بدانند از برات 

الکترونیکی چگونه استفاده کنند.
وی تاکیــد کــرد: در شــرایط فعلی بیشــترین 
آســیب را از محل نبود آموزش فعالان اقتصادی 
می بینیم؛ به این معنا که فرهنگ ســازی کردن 
و توضیح دادن ویژگی های هر ابــزار خیلی مهم 
اســت. اگر درباره این ابزار توضیح داده نشــود؛ 
خیلی ها نمی فهمنــد که چگونه از آن اســتفاده 
کننــد؛ پس باید دربــاره آن اطلاعــات کافی در 

اختیار مخاطبان قرار گیرد.
مولوی در پاسخ به این پرسش که چطور می توان 
اعتماد تجار را برای اســتفاده بیشتر از برات جلب 
کرد، این گونه پاسخ داد: بازی در حال تغییر است 
و در چنین شرایطی تجاری که با ابزارهای جدید 
آشنایی دارند و از آن اســتفاده می کنند، موفق تر 

خواهند بود.
وی افزود: آیا در گذشــته فکر می کردید که یک 
کاسب ۵۰ ســاله در کف بازار تهران از شیوه های 
به روز و اقتصاد دیجیتال استفاده کند؛ ولی اکنون 
این اتفاق در حال رخ دادن است. هر ابزاری مسیر 
خودش را پیــدا می کند و جلو می رود. کســانی 
که نخواهند با شــرایط تطبیق پیدا کنند، حذف 

می شوند.

نیاز به سرمایه گذاری در حوزه
 امنیت سایبری

نکته حایز اهمیت دیگر، امنیت ســایبری است؛ 
به این معنا کــه باید دید که آیا هــک اطلاعات و 
حمله های ســایبری، امنیت بــرات الکترونیکی 

را به خطر نمی اندازد؟ این کارشــناس اقتصادی 
دربــاره امنیت برات الکترونیکــی در مقابل هک 
شــدن گفت: بخشــی از این مســئله به توسعه 
زیرساخت های ایمنی در ایران باز می گردد؛ باید 
دقت بیشــتری در این رابطه انجام شــود و روی 

مبحث ایمنی خیلی متمرکز شویم.
وی افزود: باید بانک مرکزی وارد عمل شود و این 
کار را ســامان دهد؛ چراکه نیاز به سرمایه گذاری 
در حوزه امنیت سایبری داریم که کار یک شبه ای 

نیست.
مولوی بیان کرد: به نظر من خیلی از استارتاپ ها 
می توانند در این حوزه فعالیت کنند. اما باید از این 
اکوسیستم ها حمایت شود تا بتوانیم جوانان این 
حوزه را در داخل ایران حفــظ کنیم و بعد کمک 
کنیم که این بخش ارتقا یابد؛ زیرا امنیت شــبکه 

مهم است.
وی ادامه داد: همان طور که استارتاپ ها می توانند 
در حوزه پرداخت ها فعالیت سایبری و غیره انجام 
دهند و به این مســاله کمک کننــد، در رابطه با 
امنیت برات الکترونیکی می تــوان از آنها کمک 
گرفت. مثل همه جای دنیا که یک اکوسیســتم 
توسط استارتاپ ها حرکت می کند و به سمت جلو 
می رود، ما هم می توانیم از این تجربیات استفاده 

کنیم.
این کارشــناس اقتصادی افزود: ایــن حوزه در 
اقتصاد ایران بیش از هفت تا هشت میلیارد دلار را 
شامل می شود و هر پرداختی که انجام می دهیم، 

به امنیت سایبری مربوط می شود.
وی درباره وجود استارتاپ توانمند در ایران برای 
تامین امنیت ســایبری بیان کرد: استارتاپ های 
توانمندی هستند. نیروی جوان قوی داریم. باید 

به آنها فرصت داده شود.
مولوی تاکید کرد: همه تجارت ها را نباید در یک 
دســته قرار دهیم. جاهایی مثــل بانک مرکزی 
و غیره می توانند به رشــد و نمو این استارتاپ ها 

کمک کنند و باید به آنها اطمینان کرد.
وی گفت: باید بــه اســتارتاپ ها فرصت فعالیت 

بدهیم تا بزرگ شوند و از آنها خدمات بگیریم.
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 برات الکترونیکی سنت ها را به روز کرد

کمک به اقتصاد ایران با تبدیل تجارت نقد به مدت دار


